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درگفتوگوباکارشناسوتحلیلگراقتصادیمطرحشد:

انتظارات تورمی باید کنترل شود

کارشــناس و تحلیلگر اقتصادی گفت: اخبار مرتبط با کاهش رشــد 
نقدینگی و پایداری کاهش رشد نقدینگی نیز در صورتی که تداوم بیابد 
روی کنترل انتظارات تورمی اثرگذار است با این حال انتظارات تورمی با 
یکی دو مولفه کنترل نمی شود، بلکه همه عوامل از سیاسی تا اقتصادی 
حتی اظهار نظر مســوولین دراین موضوع باید کنترل شــده و ناظر بر 
کاهش نوسانات سیاسی یا اقتصادی باشد.حجت الله فرزانی کارشناس 
و تحلیلگر اقتصادی به اهم مواردی که منجر به کنترل انتظارات تورمی 
و مســائل موثر در افزایش انتظارات تورمی پرداخت و در این باره گفت: 
یکی از موضوعاتی که در اقتصاد باید به درستی دنبال شود مدیریت شود 
موضوع انتظارات تورمی است چرا که منجر به افزایش نرخ کالاهایی می 
شود که در زندگی مردم بسیار اثرگذار است ومعیشت و دسترسی آنها 
به کالاهای مهم را سخت می کند.وی در این باره یادآور شد: دولت باید 
انتظارات تورمی را به بهترین شکل ممکن کنترل کند در غیر این صورت 
فضا برای جولان دادن هایی که به نفع اقتصاد و عامه مردم نیست برای 
عده معدودی باز می شــود کــه در نهایت به زیان کل جامعه تمام می 
شود.حجت اله فرزانی کارشناس و تحلیلگر اقتصادی تصریح نمود: در 
صورتی که انتظارت تورمی و مسائلی که بر این موضوع یعنی سیاسی 
تا اقتصادی تا حد ممکن کنترل شــود باید رویکردهایی ناظر بر رشد 
اقتصادی و رشد تولید ناخالص ملی در دستور کار دولت قرار بگیرد، به 
این معنا که مجموعه سیاست های دولت باید به گونه ای رقم زده شود 
که خبرها مثبت باشد چرا که به تجربه ثابت شده اخبار مثبت می تواند 
روی کنترل انتظارات تورمی اثرگذار باشد.حجت اله فرزانی کارشناس و 
تحلیلگر اقتصادی معتقد است: اخبار مرتبط با کاهش رشد نقدینگی و 
پایداری کاهش رشد نقدینگی نیز در صورتی که تداوم بیابد روی کنترل 
انتظارات تورمی اثرگذار اســت با این حــال انتظارات تورمی با یکی دو 
مولفه کنترل نمی شــود، بلکه همه عوامل از سیاسی تا اقتصادی حتی 
اظهار نظر مســوولین دراین موضوع باید کنترل شده و ناظر بر کاهش 
نوسانات سیاسی یا اقتصادی باشد.حجت اله فرزانی کارشناس و تحلیلگر 
اقتصادی یادآور شد: در صورت گسترش روابط اقتصادی و دیپلماتیک 
حجم صادرات کشــور افزایش می یابد و این موضوع خود به خود روی 
کنترل انتظارات تورمی اثر گذار است.وی در ادامه بحث تاکید کرد: اگر در 
روابط کارگزاری بانکی با دنیا بتوانیم مراودات مالی خود را به بهترین وجه 
ممکن تسهیل کنیم با خروج از چالش هایی که در مسائل نظام بانکی 
جهانــی داریم انتظارات تورمی کاهش می یابد چرا که این موضوع نیز 
ابزار کمک کننده ای در راستای کنترل و کاهش انتظارات تورمی است.
کارشناس و تحلیلگر اقتصادی معتقد است: در صورتی که مباحث مرتبط 
با تحریم ها به گونه ای مدیریت و پیش رود که شاهد کاهش یا رفع همه 
تحریم ها باشیم بدین معناست که ایران مثل یک کشور عادی می تواند 
با تمام دنیا مراوده مالی داشته باشد نفت و کالا بفروشد و کالاها و مواد 
مورد نیاز خود را به راحت ترین شکل ممکن وارد کند، ضمن اینکه به 
منابع مالی ناشی از صادرات خود نیز دست می یابد این مقوله هم روی 
کاهش انتظارات تورمی بسیار اثر گذار است.وی در پایان گفت و گو خاطر 
نشان کرد: مجموعه این عوامل منجر به کنترل انتظارات تورمی می شود، 
بنابراین متوجه می شویم کنترل انتظارات تورمی موضوعی نیست که از 
عهده یک نهاد مثل بربیاید، یعنی نمی توانیم بانک مرکزی را مسوول 
کاهش انتظارات تورمی بدانیم، چرا که افزایش انتظارات تورمی محصول 
مجموعه ای از سیاست ها در کشور است لذا برای کاهش انتظارات تورمی 
باید شاهد هماهنگی دقیقی در دولت با سایر نهادها باشیم تا به این مهم 

دست بیابیم و انتظارات تورمی کاهش بیابد.
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به دنبال حمله اسرائیل به کنسولگری 
ایران در سوریه، یک مقام ارشد دولت 
آمریکا به شبکه خبری سی ان ان گفت، 
ایالات متحده در حالت آماده باش قرار 
دارد و به طــور فعال برای یک حمله 
تلافی جویانه »قابــل توجه« ایران در 

هفته آینده آماده می شود.
مقامــات ارشــد آمریکایــی در حال 
حاضر بر این باورنــد که حمله ایران 
»حتمی« است، دیدگاهی که همتایان 
اسرائیلی شان هم آن را تائید می کنند.

آمریکا و اســرائیل ســخت در تلاش 
هســتند تا قبل از وقــوع این حمله 
قــرار گیرنــد،  بهتــر  در موقعیــت 
زیــرا پیش بینی می شــود که حمله 
ایران  اسلامی  جمهوری  انتقام جویانه 
از طــرق مختلف رخ دهــد و احتمالا 
منافع و نیروهای آمریکا و اسرائیل در 

منطقه هدف قرار خواهد گرفت.
حمله آتی ایران موضوع اصلی گفتگو 
در تماس تلفنی رئیــس جمهور جو 
بایدن با بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 

اسرائیل در روز پنجشنبه بود.
به گفته این مقام ارشــد دولت بایدن، 
مقامات آمریکایی و اســرائیلی تا روز 
جمعــه از محــل و زمــان این حمله 

اطلاعاتی در اختیار نداشتند.
حمله مستقیم ایران به اسرائیل یکی 
از بدترین سناریوهایی است که دولت 
بایــدن خود را بــرای آن آماده کرده 
است، زیرا تشدید تنش سریع وضعیت 
از قبل آشفته در خاورمیانه را تضمین 

می کند.
چنین حملــه ای می توانــد منجر به 
گســترش جنگ اســرائیل و حماس 
به یــک درگیری منطقــه ای بزرگتر 
شود، چیزی که بایدن مدت ها در پی 

اجتناب از آن بوده است.
دو ماه از حمله به نیروهای آمریکایی 
در عراق و ســوریه می گذرد، دوره ای 
از ثبات نســبی پــس از ماه ها حمله 
بــا پهپاد و موشــک بــا هدف گیری 

تأسیسات آمریکا.
 تنها استثنا روز سه شنبه و زمانی رخ 
داد که نیروهای آمریکایی یک پهپاد 
را در نزدیکی پادگان التنف در سوریه 

را سرنگون کردند. 
حمله پهپادی که به گفته وزارت دفاع 
آمریکا، توســط نیروهای متحد ایران 

انجام شده است.
یک مقام دفاعی روز سه شــنبه گفت: 
التنف هدف  ارزیابی می کنیم که  »ما 
پهپــاد نبــوده اســت. از آنجایی که 
نتوانســتیم فوراً هدف ایــن پهپاد را 
شناســایی کنیم، برای امنیت ایالات 
متحــده و نیروهای ائتلاف، این پهپاد 

سرنگون شد.«
اسرائیل پیش از این حملات متعددی 
را بــه اهداف مــورد حمایت ایران در 
ســوریه انجــام داده، اما هــدف قرار 
دادن ســفارت به خودی خود تشدید 
تنش قابل توجهی را نشــان می دهد، 
زیرا ســفارت خانه ها قلمرو مســتقل 
کشورهایی هستند که آنها نمایندگی 

می کنند.
پــس از حملــه هوایی اســرائیل به 
مجتمع ســفارت ایران در سوریه که 
منجــر به جان باختــن حداقل هفت 
مقام شــد، جمهوری اســلامی ایران 
متعهد شــده اســت که انتقام بگیرد. 
به گفتــه وزارت امــور خارجه ایران، 
ســردار محمدرضا زاهــدی، یکی از 
فرماندهان ارشد سپاه پاسداران ایران 
و محمدهادی حاجی رحیمی، فرمانده 
ارشد سپاه در میان قربانیان هستند. 
زاهدی، فرمانده سابق نیروی زمینی، 
نیروی هوایی و معاون عملیات ســپاه 
سپاه  عضو  برجســته ترین  پاسداران، 
پاســداران اســت که از زمان دستور 
ترور ســردار قاسم سلیمانی در بغداد، 
توســط رئیس جمهور وقــت آمریکا، 
دونالد ترامپ، در ســال 2020 هدف 

قرار گرفته شده است.
ایالات متحده ســریعاً به ایران اطلاع 
داد کــه دولت بایــدن درگیر نبوده و 
هیچ اطلاع قبلی از حمله روز دوشنبه 
به سفارت ندارد و به ایران هشدار داده 
است که به دنبال نیروها و تاسیسات 

آمریکا نرود.
سخنگوی شورای امنیت ملی در اوایل 
این هفته به ســی ان ان گفت: »ایالات 
متحــده هیچ دخالتــی در این حمله 
نداشــت و ما از قبــل از آن اطلاعی 

نداشتیم«.
ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا روز 
ایالات  جمعه به ســی ان ان گفت که 
متحده به ایران هشدار داده است که 
از حمله اســرائیل به دمشق به عنوان 

»بهانــه ای برای حمله به پرســنل و 
تأسیســات آمریکایی« استفاده نکند.

این سخنگو گفت این هشدار در پاسخ 
به پیامی از ســوی جمهوری اسلامی 

ایران ارسال شده است.
محمد جمشــیدی، معاون سیاســی 
دفتر رئیس جمهور ایران می گوید، به 
دنبال حمله اســرائیل به کنسولگری 
جمهوری اســلامی در دمشق پیامی 
برای آمریکا ارســال کرده اســت.این 
مقام دولت رئیسی در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشــت: »جمهوری اســلامی 
ایــران در پیامی مکتوب بــه آمریکا 
هشــدار داد در دام نتانیاهــو نیفتد: 
کنار بکش تا ضربه نخوری.«او اضافه 
کرد که در پاســخ ایــالات متحده از 
ایران خواسته به  جمهوری اســلامی 

تاسیسات آمریکا حمله نکند.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ 
به ســوالی درباره پست جمشیدی به 
ســی ان ان گفت: »همانطور که ایران 
علناً اشــاره کــرد، ما پیامــی از آنها 
دریافــت کردیم. ما به ایران هشــدار 
دادیم که از ایــن بهانه برای حمله به 
پرسنل و تأسیســات آمریکا استفاده 

نکند«.
سخنگوی وزارت امور خارجه اطلاعات 
پیام  انتقــال  نحوه  درباره  بیشــتری 

آمریکا به ایران ارائه نکرد.
و  ســفارت خانه ها  متحــده  ایــالات 
از  کنســولگری های خــود در خارج 
کشــور و همچنین ســفارت خانه ها و 
کنسولگری های کشورهای خارجی در 
ایالات متحده را دارای جایگاه ویژه ای 

می داند.
 به گفته وزارت امــور خارجه ایالات 
متحده، »حمله به ســفارت حمله به 
کشــوری اســت که آن را نمایندگی 

می کند.«
سخنگوی  معاون  ســینگ  ســابرینا 
پنتاگون روز ســه شنبه گفت ارزیابی 
آمریکا این اســت که اســرائیل این 
حمله هوایی را انجام داده است: »این 
ارزیابی ما اســت و همچنین ارزیابی 
ما از این اســت که تعدادی از رهبران 

ارشد سپاه در آنجا حضور داشتند. 
مــن نمی توانم هویت آن هــا را تأیید 
کنــم، اما این ارزیابی اولیه ما در حال 

حاضر است.«

رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر 
اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی گفت: طبق قانون تسهیل 
صدور مجوزهای کســب و کار معیار قبولی در آزمون 
ســردفتری پذیرفته شدن در آزمون علمی یعنی همان 
آزمون کتبی است که از طریق سازمان سنجش برگزار 
می شــود؛ ما یک آزمون علمی بیشــتر نداریم پس اگر 
قرار باشــد چیزی جایگزین آزمون علمی شود، خلاف 

قانون است.
شــمس الدین حسینی در توضیح بیشتر در این باره، با 
اشاره به برگزاری جلسه کمیسیون ویژه جهش و رونق 
تولید و نظارت بر اجرای اصل ۴۴ قانون اساســی برای 
بررسی طرح استفســاریه مواد ۳، ۴ و ۵ قانون تسهیل 
صدور مجوزهای کسب و کار مربوط به برگزاری آزمون 
ســردفتری گفت: کمیســیون ویژه در آخرین جلسه 
خود در ســال گذشته یعنی در اســفندماه به بررسی 
این استفســاریه پرداخت موضوع این اســت که که در 
قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار پیش بینی 
شــده که آزمون علمی همان آزمون کتبی است که از 
طریق سازمان سنجش گرفته می شود.وی توضیح داد: 
در قانون تســهیل صدور مجوزهای کســب و کار آمده 
کــه داوطلبانی که حداقل ۷۰ درصــد امتیاز میانگین 
نمرات یک درصد حائزان بالاترین امتیاز را کسب کنند 
به عنوان پذیرفته شــده جهت طی مراحل به سازمان 
ثبت اســناد و املاک کشور معرفی می شوند. این افراد 
به لحاظ علمی به عنوان قبول شــده هســتند منتهی 
گزارشات رســیده شــده حکایت از آن دارد که عملا 
با در پیش گرفتن روشــی دیگر انــگار آزمون علمی را 
تجدید می کند.رئیس کمیســیون ویژه جهش و رونق 
تولید و نظارت بر اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی یادآور 

شــد: پیش از این روال برای پذیرفته شدن در آزمون 
ســردفتری این بوده، کسانی که در آزمون علمی قبول 
می شدند باید دوره های خبرگی را طی می کردند و بعد 
از آن دوره هــا، در دوره کارآموزی از آنها آزمون اختبار 
گرفته می شد یعنی ضمن آنکه قبلا توانایی علمی شان 
سنجیده می شد، مهارت عملی آنها در حیطه کاری شان 
هم مورد سنجش قرار می گرفت؛ اعتراض به این روش 
این بود که رفته رفته آزمون اختبار جای آزمون علمی 
را گرفته که اقدامی خــلاف قانون و به نوعی دور زدن 
قانون محوب می شود.حسینی بیان کرد: ما در جلسه ای 
با نمایندگانی از کانون و مرکز وکلا و کانون سردفتران 
به بررسی این موارد پرداختیم قرار شد داده هایشان را 
به مــا بدهند مبنی بر این که وضعیت پذیرش چه طور 
اســت و چه تعداد پروانه صادر شده و به طور متوسط 
در سال های قبل از آزمون چه تعداد خروجی داشتند و 
اکنون چقدر است ما بعد از دریافت این اطلاعات درباره 

استفساریه تصمیم گیری می کنیم.
وی با اشــاره به آیین نامه قوه قضاییه گفت: قوه قضاییه 
آیین نامــه ای برای اجرای این قانون تدوین کرده که به 
آن استناد می شود ما رایزنی هایی را با معاونت حقوقی 
و قوانین قوه قضاییه داشــتیم آنهــا پذیرفتند که باید 
آیین نامه اصلاح شود حتی پیش نویس آیین نامه را تهیه 
کرده و در مرحله ابلاغ است. شاید در این صورت دیگر 
نیازی به استفســاریه نباشد.حسینی با تاکید مجدد بر 
این کــه معیار برای پذیرفته شــدن قانون یعنی همان 
آزمون علمی است، گفت: ایرادی از لحاظ قانونی وجود 
ندارد ابهامات به لحاظ تفســیر قانون است ما در قانون 
یک آزمون علمی برای ســردفتری پیش بینی کردیم؛ 
اگر قرار باشد چیزی جایگزین آزمون علمی شود خلاف 
قانون اســت البته که الان به بهانه های دیگری این کار 

صورت می گیرد.

رئیس موسســه تحقیقات آب کشــور گفت: ســامانه 
پیش بینی و پایش ســیلاب، طیف وسیعی از اطلاعات 
مرتبط با ریســک سیلاب در کل ســطح کشور را در 

اختیار کاربران قرار می دهد.
به گزارش بازار، محمدرضا کاویانپور به تشــریح سامانه 
پیش بینی و پایش ســیلاب پرداخت و گفت: ســامانه 
کشوری برخط پیش بینی و پایش سیلاب به عنوان یکی 
از اصلی ترین منابع اطلاعاتی دســتگاه های ســتادی و 
استانی زیرمجموعه وزارت نیرو در برنامه های مدیریت 

سیلاب، به طور روزمره مورد استفاده قرار می گیرد.
وی افزود: این سامانه طیف وسیعی از اطلاعات مرتبط 
با ریســک ســیلاب در کل سطح کشــور را در اختیار 
کاربران قرار می دهد و بخش پیش بینی هیدرولوژیکی 
آن نیز بــرای برخی حوضه ها در ســامانه قرارگرفته و 

واسنجی مدل های هیدرولوژیکی برای سایر حوضه های 
آبریز نیز در برنامه های موسســه تحقیقات آب کشــور 

قرار دارد.
رئیس موسســه تحقیقات آب کشــور یادآور شد: این 
مدل ها برای حوضه های کرخه و گرگانرود توسعه داده 

شده و قابل بهره برداری کاربران این سامانه است.
وی اظهار کرد: همچنین در ســال ۱۴۰۲ این مدل ها 
بــرای حوضه هــای دز، حله رود، بندرعباس ســدیج 
و ســد زاینده رود نیز توسعه داده شــده و در سامانه 

قرارگرفته اند.
 مهم ترین قابلیت این مدل ها در ســامانه مذبور امکان 
گزارش گیری بر اساس نقاط هدف در سامانه است که 
عمدتا ایســتگاه های هیدرومتری کشور را مورد توجه 

قرار می دهد.

بدترینسناریوبرایبایدن؛

 واکنش حتمی تهران و آماده باش آمریکا
یکمقاممسئول:

 در  برگزاری آزمون ها قانون را دور نزنید

رئیسموسسهتحقیقاتآبکشوراعلامکرد؛

توسعه سامانه اطلاعات ریسک سیلاب در کل سطح کشور

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

گفت با مردم درباره منتخبان جدید مجلس  گپ و 

نمایندگان ناآشنا و وعده های انبار شده

ترکیه ۸۳ درصد ارس را مصادره می کند 

نابودی مناطق اقتصادی
 شمال غرب ایران

کمانچه و دوتار، در انتظار  ثبت  جهانی

درخشش موسیقی ایرانی
 در تراز جهانی

 چه کسی پاسخگوی آسیب های اجتماعی
 جامعه  کارگری است؟

کارگران به زانو درآمدن 

بر خلاف وعده ها، در عمل تورم مهار نشده است

افزایش قیمت ها روی دور تند

کشور  کمبود پزشک چالش امروز و فردای 
 

حسن روانشید / روزنامه نگار پیشکسوت

امــکان ندارد در سرتاســر دنیا کشــوری  
پیــدا کنید که میــزان ولخرجی آن افزون 
بــر هزینه های فربگی در ایران باشــد زیرا 
هیچوقت در این اندیشــه نبوده ایم تا امور 
متنــوع و غیراســتراتژیک را ضمن حفظ 
مالکیــت و تأکیــد در نظــارت بــه بخش 
خصوصی واگذار کنیم همانگونه که بسیاری از نیازهای زیرساختی 
را از طریق فاینانس پوشــش می دهیم.هم امــروز و بالطبع هم در 
آینده چالش هایی را در پیش رو خواهیم داشــت که اگر در اندیشه 
رتق  وفتق آن نباشــیم، در ادامه اصلاحی نخواهد بود . از بارزترین 

آن ها کمبود پزشک و اصولا کادر درمان است...

چرا جنگ در غزه متوقف نمی شود؟
سجاد بهزادی

حــالا ۶ ماه از جنگ غزه می گذرد و بنظر می رســد این جنگ با 
حمله هوایی اسرائیل به بخش کنســولی سفارت ایران در دمشق، 
ابعاد تازه تری به خود گرفته اســت. به راســتی چرا جنگ در غزه 
متوقف نمی شــود و دورنمای مشخصی هم برای پایان جنگ وجود 

ندارد؟ ...
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موافقت رهبر انقلاب
 با عفو جمعی از محکومان

رهبر معظم انقلاب اسلامی با عفو یا تخفیف 
مجــازات بیش از 2 هزار نفــر از محکومان 

محاکم موافقت کردند. 
به مناســبت ســال نو و عید ســعید فطر، 
حضــرت آیــت الله خامنه ای رهبــر معظم 
انقلاب اســلامی، با در خواست رئیس قوه 
قضائیه برای عفو، تخفیف و تبدیل مجازات 
بیــش از 2 هزار نفــر از محکومان محاکم 

موافقت کردند.
حجت الاسلام »غلامحسین محسنی اژه ای« 
رئیس قوه قضائیه در نامه ای به رهبر معظم 
انقلاب اســلامی خواســتار عفو، تخفیف و 
تبدیــل مجازات 2 هزار و یکصد و بیســت 
و هفت )2127( نفــر از محکومان محاکم 
عمومی و انقلاب، سازمان تعزیرات حکومتی 

و سازمان قضائی نیروهای مسلح شده بود.

وزارت خارجه آمریکا تبادل پیام 
با ایران را تائید کرد 

یــک ســخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا 
تبــادل پیام میان تهران و واشــنگتن را در 
رابطه با حمله رژیم صهیونیســتی به بخش 
کنسولی سفارت ایران در دمشق تائید کرد.

شــبکه خبری ســی بی اس به نقــل از یک 
ســخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا تائید 
کــرد که واشــنگتن یک پیــام مکتوب از 
تهران در رابطه با حمله هفته گذشته رژیم 
صهیونیســتی به بخش کنســولی سفارت 
ایران در پایتخت سوریه دریافت کرده است.

این سخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا به 
سی بی اس گفت که واشنگتن نیز در پاسخ، 
پیامی مکتوب به تهران فرستاده و به ایران 
تاکید کرده اســت که از حملات اســرائیل 
به عنــوان دلیلی برای حمله به پرســنل یا 
مواضع آمریکا در منطقه استفاده نکند.پیش 
از این، »محمد جمشیدی« معاون سیاسی 
دفتر رئیس جمهوری ایــران طی پیامی در 
حســاب کاربری خود در شــبکه اجتماعی 
ایکس از ارســال پیام هشــدارآمیز مکتوب 

ایران به آمریکا خبر داد. 
وی در این پیام نوشت: »جمهوری اسلامی 
ایران در پیامی مکتوب به آمریکا هشدار داد 
که در دام نتانیاهو نیفتد: کنار بکش تا ضربه 
نخوری. در پاسخ، آمریکا از ایران درخواست 
کرد که اهداف آمریکایی را نزند.« شــبکه 
سی بی اس همچنین گزارش داد: با این حال، 
مقامات آمریکایی می گویند که اســرائیل و 
آمریکا متقاعد شده اند تهران در آماده شدن 
برای یک اقدام تلافی جویانه است. مقامات 
آمریکایی پیشتر به دلیل هراس از هر گونه 
اقدام تلافی جویانه ایران مدعی شــدند که 
هیــچ اطلاعی از قصد رژیم صهیونیســتی 

برای انجام این حمله نداشته اند.

کشف مدارک جدید درباره ارتباط 
اوکراین با حمله تروریستی 

در مسکو
مقام های روســیه از کشف اسناد و مدارک 
جدیدی دال بر دســت داشتن اوکراین در 
حمله تروریستی اوایل فروردین ماه به تالار 

کنسرتی در شهر مسکو خبر دادند.
 به دنبال حمله تروریستی 22 مارس )سوم 
فروردیــن( به تالار کنســرت »کروکوس« 
در شــهر مسکو که دســت کم 145 کشته 
و صدها زخمی بر جای گذاشــت مقام های 
روســیه اوکرایــن و متحــدان غربی اش را 
مقصران این حمله تروریستی دانستند. این 
در حالی اســت که گروه تروریستی داعش 
مسئولیت این کشــتار را پذیرفت و کی یف 
و غرب هر گونه دســت داشتن خود در این 
حمله تروریســتی را رد و ادعا کردند قصد 
مسکو از طرح این اتهامات اهداف تبلیغاتی 

است.
کمیته تحقیقات روســیه که سازمان اصلی 
مسئول تحقیق درباره جرایم بزرگ در این 
کشــور است اعلام کرد یکی از متهمان این 
حملــه تروریســتی روز 24 فوریه همزمان 
بــا دومین ســالگرد آغاز عملیــات نظامی 
ویــژه ارتش روســیه در اوکراین تصاویری 
از ورودی هــای تالار کنســرت کروکوس را 
برای »ناظر« خود فرســتاده اســت و این 
می توانــد نشــان دهنده ارتبــاط بین این 
حمله تروریستی و عملیات نظامی ویژه در 

اوکراین باشد.

نیلوفر مولایی: 
یکــی از رهگذرانی اســت که قبول 
می کند گپ و گفتی داشــته باشــیم؛ 
تا عکــس ۳ منتخــب اول تهران را 
آنها  به  واج  و  هاج  می دهم،  نشــانش 
در  که حتی  می شود، چهره هایی  خیره 
دورتریــن نقطه ذهنش هم تصویری از 
آنها پیدا نمی کند و بدون هیچ شــک 
و تردیــدی می گوید هیچکدامشــان 
را نمی شناســد؛ می خواهد خودش را 
توجیه کند، بــرای همین با کمی مکث 
و  نیســت  اخبار  پیگیر  اصلا  می گوید 

قبلی ها را هم نمی شناخته است.

۴ ســال پیش بود که در روزهــای پر از خوف و 
رجای کرونا و غوغای پر از بغضِ اعتراضات بنزین 
و ...، صندوق هــای رأی برای انتخاب نمایندگان 
اما پایین ترین  یازدهمین مجلس ردیف شــدند 
مشارکت تا آن زمان رقم خورد؛ آماری که کسی 
فکرش را هم نمی کرد بدتر از آن هم باشــد، هر 
چه بود آن انتخابات تمام شــد و مجلســی روی 
کار آمد که زمین تا آسمان با دور قبل تر تفاوت 
داشــت.حالا دیگــر پرونــده یازدهمین مجلس 
شورای اسلامی هم به فصل آخرش رسیده است 
و بیش از ۵۰ درصد از ســاکنان فعلی خانه ملت 
باید کوله بارشــان را از ســاختمان هرمی شکل 
ببندند و بروند و کرسی نمایندگی را به منتخبان 
جدید مجلس بســپارند. منتخبانــی که اوضاع 
رأی شــان از دوره قبل هم بدتر است و در کوران 
رأی هــای باطله و صف های خالــی رای گیری، 

راهشان به میدان بهارستان رسیده است.
منتخبانی که نیامده جنجال ساز شدند  

اما ایــن نماینــدگان نیامده جنجال هــا به راه 
انداختنــد و نگرانی ها از تنــدروی برخی از آنان 
شــدت گرفته اســت. برخی تند بــودن مجلس 
دوازدهم را ناشــی از نیامدن مردم پای صندوق 
آراء می دادنــد و برخی دیگر هــم از رقابت ها بر 
سر افراطی گری در خانه ملت هشدار می دهند.
همه از زبان مردم ســخن می گویند بدون آنکه 
دوربین و میکروفون و ضبط صوتی باشــد تا به 
قول گلاب آدینه در "زیر پوســت شهر" از درون 
دل مردم فیلم بگیرد و پای درد دل آنها بنشیند. 
اینبار خواســتیم تــا از زبان مــردم بگوییم که 
چه چیزی در دل و ذهن شــان می گذرد. کارت 
و ضبــط صوت خبرنگاری را به دســت گرفتم و 
به میان مردم در مرکز شــهر) تئاتر شهر( رفتم 
تا از آنــان درباره انتخابات مجلــس دوازدهم و 

منتخبانش پرس و جو کنم.
رأی اولی بودم اما...  

به ایســتگاه متروی تئاتر شــهر می رسم، همان 
ایستگاهی که چالش تصمیمات دولت و مجلس 

درباره حجاب و عفاف در آن مشهود است، عبور 
می کنم و از مترو خارج می شــوم، پا می گذارم 
در همان پیاده روهای شلوغی که با نزدیک شدن 
به روزهای پایان ســال ترددهایش چندین برابر 
شده است و اگر بگوییم در بین فروشندگانی که 
بساط به پا کرده بودند و جمعیتی که گاهی نیم 
نگاهی به آنها می انداختند، جای سوزن انداختن 
نبود، بیراه نگفته ایم. صدای همهمه مردم و بوق 
ماشــین ها با بوی جگرکی ها و جوجه کبابی های 
کنار خیابان مخلوط شده و حال و هوایی عجیب 

را رقم زده است.
محمد، پسری ۱۹ ساله با موهای فرفری بلندی 
کــه جگرها را به ســیخ می کشــد، از قیافه اش 
معلــوم بود که یکی از همــان رأی اولی ها بوده، 
همان نســل Z که این روزهــا کم محور بحث و 

اظهارنظرها نیستند.
 به ســمتش می روم و ســر صحبــت را درباره 
انتخابــات با او باز می کنــم؛ می گوید رأی اولی 
بوده اما در انتخابات شرکت نکرده است. دلیلش 
را که می پرســم می گوید چرا وقتی کاری نمی 
کنند شرکت کنم؟ می گوید من از مجلس انتظار 
دارم که برای وضعیت جوانان کاری کند، اما آنان 
توجهی نکرده و حتی برای اقتصاد هم کاری نمی 

کنند.
کمی جلوتر، دختری که ۲۵ ســال دارد بســاط 
خنزر پنزرهایــش را جلوی پایــش پهن کرده، 
دســتبند و گردنبندهای رنگارنگش را به زیبایی 
چیده تا دل دخترکان را ببرد و پولی به دســت 
بیــاورد. کارت خبرنگاری ام را که بهش نشــان 
می دهــم، لبخند مــی زند و می گویــد چه کار 

هیجان انگیزی.
مشتاقانه درخواستم را برای گپ و گفت انتخاباتی 
قبــول می کند. او هم رأی نــداده و از علت رأی 
ندادن خود در انتخابــات روایت می کند. او هم 
مانند هم سن و سال هایش از مشکلات اقتصادی 
دل پرغصه ای دارد. محکم می گوید در انتخابات 
شرکت نکرده اســت، چون نمایندگان وعده های 

زیادی می دهند امــا عمل نمی کنند. از مالیات 
گرفتن از دست فروش ها گلایه دارد و می گوید 
که کاش جلوی این اتفاق را بگیرند. او همچنین 
انتقاد دارد کــه چرا نمایندگان در شهرســتان 
هــا با مردم حوزه انتخابیه خــود دیدار دارند اما 
نمایندگان تهران، خود را نشان مردم نمی دهند؟

رأی های بی سرانجام و وعده های انبار شده  
کمــی جلوتر کــه می روم، یک راننده تاکســی 
کنار مترو ایســتاده و مشغول تمیز کردن شیشه 
ماشین  است. اســمش رضا است و می گوید که 
در انتخابات شــرکت کرده است اما خانواده اش 
رأی ندادند. او هم معتقد است که نمایندگان به 
وعده های خود عمل نمی کنند و کاش به حرف 

هایشان پایبند باشند.
با قدم های تند داشت پیاده رو چهارراه ولیعصر 
به ســمت انقلاب طــی می کرد، انــگار ذهنش 
شــلوغ تر از خیابان بود که ســروصدای اطراف 

نظرش را جلب نمی کرد. 
به ســمتش که می روم و تا ســلام می کنم تازه 
متوجه اطرافش می شــود و با تعجب نگاهم می 
کند. اســمش عبــاس بود؛ برایــش از اینکه که 
هســتم و چه کار دارم توضیح  دادم. بحث شروع 
شد و او هم گفت در انتخابات شرکت کرده و در 
برگه رای اش اســم مطهری و بطحایی را نوشته 
است. او در نقد مجلس می گوید که خیلی دنبال 
حاشــیه بوده و قانون های هزینه بردار تصویب 
می کنند. همچنین انتظار دارد که با وزرا بیشتر 
جلســه گذاشته و نظارت بیشــتری روی دولت 

داشته باشند.
منتخبین گمنام  

یکی از ســوالاتی کــه از مردم می پرســم این 
اســت که کدام یک از منتخبان جدید تهران را 
می شناســند؛ عکس های ۳ منتخب اول حوزه 
تهران )ســید محمود نبویان- حمید رســایی و 
امیرحسین ثابتی( را به آنها نشان می دهم، پاسخ 

ها عجیب است و جالب.
اعظم، زنی ۵۴ ساله می گوید: »من فقط قالیباف 

را می شناسم.« اما پس از دیدن عکس ۳ منتخب 
اول تهران، می گوید نمیشناسم.

ســهیلا، دختر دانشجویی است که برای رسیدن 
به مقصد خــود عجله دارد. او نیز در پاســخ به 
خبرآنلاین می گوید که هیچ کدام از نمایندگان 
فعلی پایتخت را نمی شناســد. او می گوید چون 
اخبــار را پیگیری نمی کنــد، منتخبان مجلس 

دوازدهم را هم نمی شناسد.
بــه ســمت انقــلاب مــی روم، در راه پا پیش 
می گذارم تا با چند نفری صحبت کنم اما با پاسخ 
منفــی آنها رو به رو می شــوم؛ در همین هنگام 
بحث ۳ پسر جوان درباره انتخابات، حواسم را به 
سمت آنها جمع می کنم. گوش که تیز می کنم، 
یکی از آنان مــی گوید: »من رفتم رأی دادم که 
سرنوشت کشور تغییر کند، حداقل یک نفر بیاید 
برای مردم کاری کند.« یکی از دوستانش هم می 
گفت: »چه تغییری؟ چه کاری برایمان کردند؟«

به سراغشان می روم و پس از معرفی خود، از آن 
پسری که رأی داده است، نامش را می پرسم. 

اســمش امیرمحمــد اســت و یــک رأی اولی. 
می گویــد در مجلس فقط نیکــزاد و قالیباف و 
پزشکیان را می شناسد. او از میان ۳ منتخب اول 
تهران فقط رسایی را می شناسد و می گوید که 

او خیلی تندرو است.
یکی از دوستانش که نمی خواهد مصاحبه کند، 
از جمــع فاصله می گیرد، اما دیگری که علیرضا 
نــام دارد، می گوید هیچ کــدام از نمایندگان را 
نمی شناسد. او ۳ منتخب اول تهران را هم نمی 
شناســد اما می گوید که شــنیده یک نفرشان 

مجری تلویزیون بوده است.
مهسا، نیز یکی دیگر از رهگذرانی است که قبول 
می کند گپ و گفتی داشــته باشیم؛ تا عکس ۳ 
منتخــب اول تهران را نشــانش می دهم، هاج و 
واج به آنها خیره می شــود چهره هایی که حتی 
در دورتریــن نقطه ذهنش هــم تصویری از آنها 
پیــدا نمی کند و بــدون هیچ شــک و تردیدی 
می گوید هیچکدامشان را نمی شناسد؛ می خواهد 
خودش را توجیه کند، برای همین با کمی مکث 
می گوید اصلا پیگیر اخبار نیست و قبلی ها را هم 

نمی شناخته؛
مریم هم مانند مهســا فقط عکس هــا را بالا و 
پاییــن می کند بدون آنکه بداند از کجا آمده اند و 
آمدنشان بهر چیست؛ فقط یک جمله می گوید و 
تمام "نمی شناسم؛ هیچکدامشان را نمی شناسم"

در مســیر بازگشتم، فکر می کنم و با خود حرف 
می زنم، » بله این اســت حکایت مجلسِ غریب 
با مردم و خواســته هایش، این است مجلسی که 
نمایندگانش فرســنگ ها با جامعــه خود فاصله 
دارنــد و مردمــی که حتی رئیس مجلســش را 
نمی شناسند و آماری که می گوید ۶۰ درصد آنها 

هفت پشت با شما غریبه هستند.«

مراسم تشییع پیکر مطهر ســردار شهید محمدرضا 
زاهدی صبح روز شــنبه با حضور گســترده مردم و 
مسوولان از میدان بزرگمهر به سمت گلستان شهدای 
اصفهان برگزار شــد.پیکر این ســردار شهید پس از 
تشییع بر دوش مردم و مســوولان در کنار سرداران 
شهید خرازی و ردانی پور در گلستان شهدای اصفهان 
به خاک ســپرده شد.پیکر شــهید سرلشگر »محمد 
هادی حاج رحیمی« نیز صبح شنبه با حضورجمعی 

از مردم و مسئولان در شهرک شهید محلاتی تهران 
برگزار شد.پیکر سردار شهید زاهدی، عصر روز جمعه 
وارد فــرودگاه بین المللی شــهید بهشــتی اصفهان 
شد و پس از استقبال باشــکوه مسوولان کشوری و 
لشگری استان برای وداع دوستان و اقوام آن شهید به 
مصلای نماز جمعــه رهنان که زادگاه وی بود انتقال 
یافت.سپس مراسم وداع با شهید زاهدی در گلستان 
شهدای اصفهان با حضور جمع بسیاری از همرزمان 

و مــردم داغ دیده اصفهان برگزار شد.ســردار زاهدی 
و دیگــر همرزمان او عصر دوشــنبه 13 فروردین در 
حمله رژیم صهیونیستی به سفارت ایران در دمشق به 
شهادت رسیدند.او از فرماندهان باسابقه سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی بود که در کارنامه خود مســوولیت  
فرماندهی لشکر 14 امام حسین )ع( اصفهان، نیروی 
زمینی سپاه، فرماندهی نیروی هوایی سپاه و معاونت 
عملیات کل ســپاه را بر عهده داشت.ســردار زاهدی 

متولد 11 آبان 1339 در اصفهان، در سال 1359 به 
سپاه پاســداران پیوست و در طول جنگ تحمیلی از 
فرماندهان سپاه بود.رژیم صهیونیستی برخلاف عرف 
دیپلماتیک و قوانین بین المللی، کنسولگری کشورمان 
در دمشق ســوریه را بوسیله هواپیمای جنگنده های 
»اف 35 « هدف موشک قرار داد که به شهادت چند 
تن از کارکنان این دفتر و مستشاران نظامی کشورمان 

منجر شد.

سردارشهیدزاهدیدرخانهابدیآرامگرفت

علمدار شهیدان قدس بر دوش مردم

گپوگفتبامردمدربارهمنتخبانجدیدمجلس

نمایندگان ناآشنا و وعده های انبار شده 

راهپیمایی بزرگ روز جهانی قدس
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خیلی عجیب نیست اگر در موضع گیری های مدیر 
کل آژانــس، درباره ایران، تعاریف و برداشــت های 
مشترکی با مواضع اسرائیل مطرح شود؛ اشتراکاتی 
که می کوشــد نه تنها افــکار عمومــی جهان را 
ســرگردان و به ایران بدبین  کند، بلکه دراین میان 
حقیقت و واقعیت را نیز قربانی نماید. پنج ســال 
پس از خــروج یکجانبه ایالات متحــده از توافقی 
که قرار بود بر مناقشــه هسته ای ایران نقطه پایان 
بگذارد، »رافائل گروســی« مدیــر کل آژانس بین 
المللی انرژی هسته ای بی اعتنا به پیامدهای به جا 
مانده از سیاست کشورهای غرب در قبال تعهدات 
مکتوبشــان نســبت به ایران، ســعی دارد فضای 
جاری را به مذاق این کشــورها سازگار سازد. آنجا 
که »گروســی« در گفت وگو با رســانه غربی »پی 

بی اس« فارغ از پرداختن به دلایل متوقف شــدن 
اجرای تعهدات هســته ای ایــران در قالب برجام، 
تعریضی علیه کشــور مطرح کرده و با گفتن این 
جملــه که »اگر ایــران در برنامه هســته ای خود 
شــفافیت نداشته باشد و به بازرسان اجازه بازرسی 
ندهــد، آژانس در آینده ای نزدیک از تایید ماهیت 
صلح آمیز فعالیت های اتمی ایران خودداری خواهد 
کرد«، برای هموار کردن اعمال فشارهای تازه غرب 
چراغ سبز نشــان داده است. با این حال نقطه اوج 
و پربســامد موضع »گروسی« آنجاست که به نحو 
عریانی از پروژه نظامی خودسرانه دفاع می کند و با 
گفتن اینکه »آژانس نمی خواهد تجربه عراق درباره 
ایران هم تکرار شود«، تلویحا برنامه های هسته ای 
ایران را تسلیحاتی می خواند و به نوعی برای اعضای 

آژانس نسخه می پیچد.
بهانه ای برای جلب توجه افکار جهانی  

»مجوز بازرســی« کــه مدیر کل تعمــدا آن را با 
تعهدات پادمانی آمیخته، کلید واژه ای اســت که او 
بویژه پس از شهریورماه سال گذشته به تعدد آن را 
در قالب مصاحبه و موضع گیری های خود پیرامون 
فعالیت های هســته ای ایران مطرح کرده تا دلیل و 
بهانه ای برای جلب توجه افکار جهانی نسبت به آن 
داشته باشد. ۲۴ شهریور سال گذشته و به فاصله یک 
روز پس از صدور بیانیه مشترک تروئیکای اروپایی 
و ایالات متحده علیه برنامه فعالیت های هسته ای 
ایران در نشست فصلی ماه سپتامبر شورای حکام 
بود که تهران در نامه ای به »گروسی«، روادید هشت 
نفر از بازرسان این نهاد را لغو کرد؛ اقدامی که با آنچه 

در رابطه پر فــراز و فرود ایران و آژانس در ماه های 
پیش از آن جریان داشت، تناسب داشت. مدیر کل 
آژانس اما این تصمیم قانونی را بی ســابقه خواند و 
ادعــا کرد که ایران به روابطی که از قبل متشــنج 
شده، ضربه ای کاری وارد کرده است. »گروسی« در 
ماه های پس از آن، بی آنکه دلیلی ببیند تا نسبت به 
رفتار بازرسانش و بی تعهدی اعضای غربی آژانس 
در قبال ایران پاســخگو باشد، پا را از این هم فراتر 
گذاشــت و با این تهدید که »اعتقادی به بمباران 
نداریم، اما برای اینکه دیپلماسی بیفتد لازم است 
به بازرس های ما اجازه ورود به ایران داده شــود« 
نشان داد حربه دامن زدن به پروژه »ایران هراسی« 
را بــرای پیش بردن خواســته های فراتر از پادمان 

هسته ای دنبال می کند.

ژانسدربارهتهران؛ واکاویروندپرفرازوفرودمدیرکلآ

مورد عجیب »گروسی«

چرا جنگ در غزه متوقف نمی شود؟
سجاد بهزادی 	

حالا ۶ ماه از جنگ غزه می گذرد و بنظر می رسد این 
جنگ با حمله هوایی اسرائیل به بخش کنسولی سفارت 
ایران در دمشق، ابعاد تازه تری به خود گرفته است. به 
راستی چرا جنگ در غزه متوقف نمی شود و دورنمای 

مشخصی هم برای پایان جنگ وجود ندارد؟ 
اول: ناتوانی سازمان های بین المللی  

وقتــی جنگی در عالم رخ می دهد، بیش تر نگاه ها به 
سمت ســازمان های بین المللی است. ملت ها از این 
ســازمان ها انتظار دارند که قدرت اجرایی در متوقف 
نمودن جنگ و کشتار زنان وکودکان را داشته باشند. اما 
در جنگ اسرائیل علیه غزه چنین اتفاقی تا کنون نیفتاده 
اســت. ســازمان ملل بزرگ ترین و مهم ترین سازمان 
بین المللی اســت که انتظار می رفت بتواند در متوقف 
کردن جنگ غزه بیش از این اثر گذار باشد. این سازمان 
تنها جایگاه گفت وگو در دنیا اســت که در آن صلح و 
امنیت، حقوق بشر و توســعه توسط تمام کشورهای 
جهان مورد بحــث قرار می گیرد. اما حالا کار به جایی 
رسیده است که آنتونیو گوترش دبیرکل سازمان ملل 
در سفری که اخیرا به مصر داشته است با صراحت اعلام 
می کند" ما قدرت توقف جنگ در غزه را نداریم، من از 
کسانی که قدرت توقف آن را دارند می خواهم این کار 
را انجام دهند."چرا سازمان ملل متحد که تمام قدرت 
های جهانی در آن عضو هستند، قدرت اجرایی متوقف 

کردن جنگ را ندارد؟ 
دوم: ناتوانی سازمان های حقوقی   

دیوان بین المللی دادگستری که به نام دادگاه بین المللی 
شناخته می شود، رکن قضائی اصلی سازمان ملل متحد 
است و مرکز آن در شهر لاهه در کشور هلند  است. این 
مرکز به لحاظ حقوقی، یکی از مهم ترین مراکز حقوقی 
جهان به شمار می رود و دارای تشکیلات قضایی مستقل 
است و  قضات آن از میان قضات و حقوق دانان برجسته 
انتخاب می شوند.  این دیوان به جنگ غزه ورود کرد و 
به دنبال شــکایت آفریقای جنوبی از اسرائیل به دلیل 
نسل کشی در نوار غزه، حکم خود را علیه اسرائیل صادر 
نمود. این حکم به معنای آن بود که دیوان بین المللی 
دادگستری وضعیت وخیم انسانی در غزه را به رسیمت 
شناخته است. دستور دادگاه روشن بود و اسرائیل می 
بایست تعهد خودش را به قوانین بین المللی و پیروی از 
این حکم نشان می داد که این اتفاق نیفتاد. متاسفانه با 
آنکه اجرای احکام دیوان بین المللی دادگستری توسط 
همه طرف ها لازم الاجراست، ساز و کاری برای ضمانت 
اجرای آنها وجود ندارد. رهبران اسرائیل نه تنها از حکم 
این دادگاه بین المللی، احساس شرم نکردند بلکه این 
نتانیاهو بود که بلافاصله واکنش نشــان داد و گفت " 
آمادگی دیوان بین المللی دادگســتری برای بررســی 
ادعاهای نسل کشی لکه ننگی است که تا نسل های آینده 
محو نخواهد شــد و ما تا تحقق پیروزی به این جنگ 

ادامه خواهیم داد." 
سوم: بی اثر بودن قطعنامه های شورای امنیت   

البته تاریخ نشان می دهد قطعنامه های شورای امنیت 
برای همه کشورها بی اثر نبوده است و کشورهای ضعیف 
به دنبال این قطعنامه ها و عمل نکردن به آنها آسیب 
های فراوانی دیده اند.این شــورا بارها علیه کشورمان 
قطعنامه صادر کرد و علیرغم اینکه عده ای آن را " کاغذ 
پاره" می نامیدند؛ حتی پس از آنکه به دنبال برجام اعلام 
رسمی پایان تحریم های شورای امنیت علیه ایران اعلام 
شد، اما همچنان کشور درگیر مصیبت های آن تحریم 
هاست.  ین شورا مدتی پیش، پس از چندین بار ناکامی 
در صدور قطعنامه علیه اسرائیل و توقف جنگ به خاطر 
وتو نمودن قطعنامه ها توسط آمریکا، بلاخره در آستانه 
نیم ســالگی این جنگ، قطعنامه خــود را صادر کرد. 
آنتونیو گوترش دبیرکل سازمان ملل متحد اعلام کرد 
که شورای امنیت قطعنامه ای در مورد غزه که مدت ها 
انتظار آن می رفت به تصویب رساند که خواستار آتش 
بس فوری اســت.  وترش در حســاب کاربری خود در 
ایکس نوشت: "این قطعنامه باید اجرا شود. عدم اجرای 
آن نابخشودنی خواهد بود." اما دوباره رهبران اسرائیل 
نه تنها از صدور چنین قطعنامه ای ، احســاس شــرم 
نکردند، بلکه سفیر و نماینده اسرائیل در سازمان ملل 
در واکنش به تصویب قطعنامه شورای امنیت سازمان 
ملل برای برقراری آتش بس فوری در غزه، آن را "شرم 

آور" توصیف کرد. 
چهارم: مخالفت اســرائیل با ایده دو دولتی   

بودن 
شاید مهم ترین و بنیادین ترین عامل عدم توقف جنگ 
در غزه را بتوان مخالفت اسرائیل با ایده دو دولتی بودن 
نامید. با توجه به اینکه اسرائیل به هیچ روی) حداقل تا 
کنون(  با ایده دو دولت موافقت نمی کند، توقف جنگ 
و صلح پایدار برای فلســطین دور از تصور است. جدا از 
درگیری های روزانه ، فقط در ۱۸ ســال اخیر اسرائیل 
چهار بار با حماس جنگیده اســت و اسرائیل سیاست 
همزیستی با حماس را طی دو دهه گذشته هرگز قبول 
نداشته اســت. حالا ایده دو دولتی با رابطه کشورهای 
عربی و اســرائیل کم رنگ تر هم شده است و اسرائیل 
پــس از این، دیگر نیازی به قبول این ایده ندارد. حتی 
گفته می شــود کشــورهای عربی نیز از غزه ای بعد از 
جنگ حمایت می کنند که حماس در آن وجود خارجی 

نداشته باشد.
نتیجه:  

از ناکارآمدی ســازمان های بین المللی برای گسترش 
صلح و امنیت جهانی و توقف جنگ و نابرابری، می توان 
چنین برداشت کرد، هرکشوری بیش از آنکه در بحران 
ها، چشم امیدش به سازمان های بین الملی باشد، می 
بایســت به ملت خود و کارآمدی نظام حکم رانی خود 
آسوده خاطر باشد. ملت غزه اگر حماس را می خواهند 
و به ســازوکار حکم رانی  جنبش حمــاس باور دارند، 
مقاومت خواهند کرد و در نهایت علیرغم کشته شدن 
بیــش از ۳۰ هزار زن و کودک غزه ای و خســارت ۲۰ 
میلیارد دلاری در جنگ پس از ۶ ماه، همچنان به آینده 

ای روشن تر امید خواهند داشت.
 ابعاد دردناک تر داســتان زمانی است که یک سیستم 
داخلــی برای عبور از بحران ها، مشــروعیت خود را از 
دســت داده باشد و ســازمان های بیرونی هم نتوانند 
و یا نخواهند، دیگر کشــورها را از بحران نجات دهند. 
در ســطح تئوریک و نگاه علمی، چنانچه کارآمدی و 
مشروعیت یک کشور زیر سوال باشد، حتی اگر صلح 
هم برقرار باشد،  این صلح پایدار نخواهد بود و هر لحظه 

بیم شعله ور شدن جنگی تازه وجود خواهد داشت.

یادداشت
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وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات در خصوص برنامه های افزایش ســرعت اینترنت در ســال جدید گفت: با افزایش 
تعرفه اپراتورها، تعهدی از اپراتورها گرفتیم به این ترتیب که تا خرداد ســال ۱۴۰۳، ۳۰ درصد و تا پایان ســال، ۵۰ 
درصد به ســرعت اینترنت اضافه شود.عیسی زارع پور، افزود: مشــاهده داشبوردهای جهانی نشان داده که در اسفند 
ماه ســال ۱۴۰۲، ســرعت ثابت و ســیار افزایش یافته و رتبه ما بهبود پیدا کرده است به طوری که ارتباطات موبایل 
۵ پله و ارتباطات ثابت حدود ۳ پله بهبود پیدا کرده اســت.زارع پور با بیان اینکه مردم، شایســته بهترین ها هستند و 
وزارت ارتباطات تصمیم دارد مشــکلات را به صورت ریشــه ای حل کند، تصریح کرد: یکی از پروژه هایی که در مسیر 
حل مشــکلات کمک می کند پروژه فیبرنوری اســت که چهره ارتباطات ثابت ما را تغییر می دهد چرا که بیش از ۱۰ 
ســال اســت در انتهای جدول هستیم که ان شاءالله با اجرای این پروژه به یک سوم بالای جدول صعود پیدا می کنیم. 
وزیر ارتباطات وفناوری اطلاعات ایران  در پایان گفت:تعهدی از اپراتورها گرفتیم به این ترتیب که تا خرداد امسال ، 

۳۰ درصد به سرعت اینترنت اضافه شود.

رئیس خانه صنعتکاران ایران گفت: تشکیل نشدن یا عدم تشکیل به موقع جلسات و حضور نیافتن برخی اعضا در 
جلســات ستاد تسهیل باعث بروز مشکلات جدی برای تولیدکنندگان شده است.علیرضا بنی هاشمی با بیان اینکه 
یکــی از الزامات جهش تولید، مطالبه گری برای نظارت بر اجرای قوانین موجود به نفع تولیدکننده اســت، گفت: 
یکی از مجموعه هایی که می تواند نقش کلیدی را در این رابطه ایفا کند ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید اســت 
که قانون ابزار های خوبی را در اختیار این ســتاد قرار داده اســت. وی افزود: خوشبختانه در برخی از استان ها این 
مجموعه رســالت خود را به خوبی انجام داده، اما در برخی از اســتان ها، تشکیل نشدن به موقع جلسات و حضور 
نیافتن مسئولین ذیربط در جلسات باعث شده تا این موضوع تبدیل به بحران برای تولیدکنندگان شود.رئیس خانه 
صنعتکاران با بیان اینکه بیش از ۱۴ میلیون کارگر در کشــور مشغول به کار هستند افزود: متاسفانه کوتاهی این 
ستاد درمورد تصمیم گیری درباره برخی تولیدکنندگان باعث شده تا معشیت هزاران کارگر با خطر مواجه شود چرا 

که هر آن امکان دارد یک تولیدکننده با چندین هزار کارگر خط تولیدش متوقف شده و کارگرانش بیکار شوند.

سرعت اینترنت تا خرداد ۳۰درصد افزایش می یابدستاد تسهیل خودش مانع تولید است

رهبر انقلاب در پیام نوروزی ابتدای سال 1403 با 
تاکید بر اینکه در خصوص شعار سال گذشته یعنی 
مهار تورّم و رشد تولید، کارهای خوبی انجام گرفت 
، افزودند : " این شعار، شعاری نیست که در یک 
سال توقّع داشته باشیم که به نحو مطلوب انجام 
بگیرد، این شعار همچنان ادامه خواهد داشت ، 
بنده با مطالعه  نظرات کارشناسان این مسئله به 
این نتیجه می رسم که یک کلید اساسی برای حلّ 
مشکلات اقتصادی کشور عبارت است از مسئله  
تولید؛ تولید داخلی، تولید ملی، برای همین هم 
هست که در این چند سال گذشته بر روی تولید 

ما تکیه کردیم. 

اگر رشد تولید و حرکت رو به جلو در تولید ملّی به نحو مطلوب 
انجام بگیرد، بسیاری از مشکلات مهم اقتصادی مثل مسئله ی 
تورم، مسئله ی اشتغال و مسئله ی ارزش پول ملی، این مسائل 
اساسی اقتصاد به نحو خوبی به سمت حل پیش خواهد رفت. 
مسئله  تولید بنابراین مسئله  مهمّی است و به همین جهت 
امسال هم روی مسئله ی تولید تکیه میکنم و توقع دارم، انتظار 
دارم که ان شاءالله یک جهشی در کار تولید اتّفاق بیفتد امسال، 
و بِجد اعتقاد دارم که این جهش بدون مشارکت مردم و بدون 
حضور مردم اتّفاق نخواهد افتاد. "اقتصاد کشور سالی پرتلاطم 
را در سال 1402 ســپری کرد ، بحران های پیاپی اقتصادی 
در هم آغوشــی با افزایش قیمت ارز و طلا و مسکن و خودرو 
ضربات پیاپی بر پیکر نیمه جان اقتصــاد ایران وارد کرد .در 

کنار این ســیمای پرچالش از اقتصاد ایران در سال گذشته ، 
بودجه کل کشور در سال جدید به ۶ هزار و ۴۷۸ هزار میلیارد 
تومان رسیده که نســبت به قانون بودجه سال جاری ۲۹.۷ 
درصد رشد کرده است و همین موضوع باعث شده تا بر اساس 
پیش بینی اقتصاددانان کسری بودجه دولت در سال 1403 
به ۴۵ تا ۵۰ درصد برسد و احتمالا اگر اتفاق خاصی در جهت 
بهبود اوضاع اقتصادی کشور نیفتد، تورم ۵۰ درصدی در سال 
۱۴۰۳ در ادامه تورم های بالای ســال های اخیر دور از ذهن 
نباشد.کارشناسان و تحلیلگران اقتصادی، تورم در سال ۱۴۰۳ 
بــرای اقتصاد ایران را رقمی بین ۳۵ تا ۴۵ درصد پیش بینی 
کرده اند در حالی که پیش بینی نهادهای رسمی عموماً تورم 
را در حدود ۳۵ درصد برآورد کرده اند .در کنار تورم پیش بینی 
شــده باید به یک نکته دیگر نیز اشاره کرد از جمله اینکه به 
دلیل افزایش مالیات ها، بودجه ۱۴۰۳ فشار مضاعفی بر بخش 
مولد اقتصاد کشور تحمیل خواهد کرد زیرا دولت برای جبران 
برخی از هزینــه های خود  می خواهد بخش عمده بودجه و 
درآمد خود را از محل مالیات بخش خصوصی و بنگاه ها تامین 

کند؛ علیر غم اینکــه که هدف دولت از بودجه 1403 بهبود 
وضعیت کشوربوده است  اما این بودجه با مالیات محوری برای 
تامین هزینه ها ، تشدید رکود و افزایش هزینه های تولید را به 
دنبال خواهد داشت که بر خلاف فرامین رهبر انقلاب مبنی 
بر رونق و جهش تولید و مردمی ســازی آن است .باید توجه 
داشت که هر اقتصادی برای پیشرفت و افزایش سرمایه پذیری 
نیازمند اصول اولیه اســت که اولین گام آن پیش بینی پذیر 
بودن است، سرمایه گذار، تولیدکننده و حتی فعال اقتصادی 
مادام که تصویر روشنی از آینده نداشته باشد نمی تواند قدم 
از قدم بردارد .تورم بالا و چالش های تولید  عملا بازار سرمایه 
را دچــار چالش هایی  کرده و این بازار نمی تواند اطمینان را 
در سرمایه گذار ایجاد کند و لذا بسیار طبیعی است که بخش 
زیادی از سرمایه کشور وارد حوزه املاک و مستغلات شده و 
خواهد شــد  که بخش مولد نیست و این حجم بالای رغبت 
برای ورود به بازار مسکن هم تولید را راکد می کند و هم یک 
بیماری اقتصادی را رقم زده و خواهد زد .درگام نخست برای 
تحقق شعار سال که یک موضوع محوری و اساسی است باید 

توجه داشت که ابتدا به عامل و یا عوامل ایجاد تورم بپردازیم 
، آنها را شناســایی و به طور دقیق  واکاوی کنیم  تا بتوانیم 
راه های مقابله با آن را هم شناســایی کنیم.اصلی ترین عامل 
اقزایش تورم افزایش نرخ ارز و بی ثباتی در این حوزه است  لذا 
مادامی  که نرخ ارز به ثبات نرسد قیمت ها نیز ثابت نخواهند 
شد و همچنان با تورم مواجه خواهیم بود.در کنار این موضوع 
مهم باید توجه داشت که بخش اعظمی از سیاست های مالی 
و پولی دولت معلول تحریم ها است و لذا موضوع اصلی در این 
بین این اســت که ما برای بهبود این وضعیت و عادی شدن 
وضع به تعامل با جهان و رفع چالش ها در این حوزه بپردازیم 
.این اما همه کار نیست زیرا از آنجا که با افزایش تورم، هزینه 
تولید نیز بالا می رود، اما بسیاری از افزایش قیمت های تولید 
کنندگان غیر منطقی است و تناسبی با میزان افزایش هزینه 
تولید ندارد که خود ناشــی از سیاست گذاری های نادرست 
مدیران در داخل و البته ضعف نظارت ها در این زمینه است.

اقتصاد ایران در کنار تحریم های ظالمانه با خودتحریمی های 
داخلی نیز مواجه اســت که رفع مشکلات و موانع داخلی در 
این حوزه به مدیریت و نظارت بر جریان فعالیت ها اقتصادی باز 
می گردد.باید توجه داشت که رشد اقتصادی به این معناست  
که میزان تولیدات یک کشور نسبت به قبل افزایش یافته و 
رشد داشته باشد ، تولید موتور محرکه اقتصاد یک کشور است 
، با افزایش تولیدات یک کشور نسبت به قبل یا رشد اقتصادی، 
تعداد شــاغلین در حوزه اقتصاد افزایش  و وضعیت اشتغال 
یک کشور بهبود پیدا می کندو از این رو جهش تولید زمانی 
محقق می شود که وضع فعلی به حالت عادی برگشته و تولید 
نه در شعار که در عمل مورد توجه قرار گرفته و روی ریل قرار 
گیرد.برای جهش تولید و مشارکت مردم  نیز نیازمند حذف 
بســیاری از موانع بروکراتیک رونق تولید و حمایت از تولید 
کننده در تمامی سطوح هستیم که اقتصاد به سمت مردمی 
شدن حرکت کند زیرا مادامی که تولید در کانون توجهات قرار 
گیــرد عرضه محصولات در پی افزایش میزان تولید آن، زیاد 
می شود ، متعاقب این افزایش میزان تولید ، قیمت محصولات 
نیــز کاهش می یابد و قدرت خرید مردم افزایش پیدا خواهد 

کرد.

»یادگارامروز«چگونگیتحققشعارسالرابررسیکرد

جهشِ تولید با مشارکت مردم

اخبارکوتاه

تداوم حراج شمش طلا در مرکز مبادله

به گفته مسئولان، سال گذشته در ۱۵ حراج مرکز مبادله جمعا هزار 
و ۸۳۹ کیلو شــمش فروش رفت و حالا شــانزدهمین جلسه حراج 
شــمش طلای اســتاندارد امروز ۱۹ فروردین ۱۴۰۳ برگزار می شود.

از ۲۷ دی ماه ســال گذشته بود که اولین حراج شمش طلا در مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران آغاز و تا پایان سال ۱۵ حراج حضوری برای 

شمش طلا برگزار شد.
اصغر بالسینی سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران گفت: شمش 
طلایی که صادرکنندگان وارد کردند ملزم هســتند در مرکز مبادله 
ارز و طــلای ایران عرضه کنند با توجه به مکانیزم خوبی که در مرکز 
طراحی شــد برخلاف فضاسازی ها، اما خوشبختانه این حراج ها نقش 
مهمی در این داشــت تا صادرکنندگان که برای رفع تعهد ارزی خود 
شــمش وارد کرده بودند بتوانند رفع تعهد ارزی خود را انجام دهند 
در ۱۵ حراج ســال گذشته جمعا هزار و ۸۳۹ کیلو شمش طلا عرضه 
و بــه فروش رفــت .وی گفت: هدف از عرضه شــمش طلا در مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران، جلوگیری از قاچاق و اســتفاده از طلا برای 

صنعت است .

خطر انقراض
 ۵ گونه ماهیان خاویاری دریای خزر

مدیرکل دفتر بازســازی و حفاظت از ذخایر ژنتیکی آبزیان سازمان 
شــیلات ایران گفت: ۵ گونه ماهی خاویاری در دریای خزر وجود 
دارد که با توجه به شرایط حاکم بر این دریا با خطر انقراض مواجه 
هستند.ناصر کرمی راد، یکی از گونه های بسیار مهم در حفظ ذخایر 
آبزیان را گونه های ماهیان خاویاری دانست و تاکید کرد: پنج گونه 
ماهی خاویاری در دریای خزر داریم که با توجه به شــرایط حاکم 
بــر این دریا با خطر انقراض مواجه اســت و از این رو صید تجاری 
آن از سال ۲۰۱۱ توسط ۵ کشور حاشیه خلیج فارس ممنوع اعلام 
شده است.وی در همین رابطه اضافه کرد: سازمان شیلات در کنار 
رعایت ممنوعیت صید، تکثیر و رهاسازی را در دستور کار قرار داد 
و هم زمان برنامه مولدســازی و ایجاد بانک ژن این گونه ها را اجرا 
کرد.کرمی راد بازســازی ذخایر ژنتیکی آبزیان را برنامه حاکمیتی 
دانســت. کرمی راد تاکید کرد: به عنوان حاکمیت در اســتان های 
شمالی کشور بیش از ۳۰ سال ذخایر ژنتیکی این گونه ها در مراکز 
نگهداری و سالانه این لاین ها با حفظ تنوع زیستی تکرار می شود.

این روزها در آســتانه سه ساله شــدن فعالیت دولت 
ســیزدهم بیش از هــر زمانی دیگری افــکار عمومی 
وعده های رییس دولت سیزدهم را به یاد می آورد. وعده 
نصف شــدن و یک رقمی شــدن تورم، افزایش ارزش 
پول ملی و گره نخوردن سفره مردم به تحریم ها.وزرای 
حاضر در کابینه در آن روز نیز شــعارهای متعددی را 
درباره بازگرداندن ثبات و آرامش به حوزه تحت تصدی 
خود دادند اما در عمل نه تنها تورم مهار نشــده است 
بلکه روند افزایشی قیمت، روی دور تندتری از گذشته 
افتاده اســت.بازارهای مالی ایــران تنها در چند روزی 
که از ســال 1403 گذشته اســت، بازدهی رعدآسایی 

را داشته اند. افزایش شدید قیمت طلا و سکه و بزرگ 
شــدن حباب سکه و رشــد قیمت دلار زمینه را برای 
افزایــش بهای خودرو و ســایر کالاهــا از قبیل لوازم 
خانگی و گوشی تلفن همراه و حتی لوازم التکرونیکی 

مانند کامپیوتر و ... مهیا کرد. 
در این فضا بررســی ها نشــان می دهد هنوز سیگنالی 
در خصوص مهار این وضعیت و بازگشت شرایط مهیا 
نشده اســت.در میانه تعطیلات، سیگنال های افزایشی 
قیمت دلار به بازار مخابره شد . هر چند میزان خرید 
و فروش دلار اندک بود اما با این حال مشــخص بود 
نه سیاســت توزیع رانتی تحت عنوان ارز مســافری 
توانسته است به کاهش قیمت منجر شود و نه وعده ها 
در خصوص اینکه روند کاهشــی تورم ادامه دار خواهد 

بود. دلار پیشــروی خود در کانال شــصت هزار تومان 
را ادامــه داد. گذشــته از افزایش قیمــت دلار، روند 
رشــد قیمت طلا در بازارهای جهانــی ، زمینه را برای 
رکورد تاریخی قیمت این کالای سرمایه ای فراهم کرد 
. قیمــت طلا در بازارهای جهانی تحــت تاثیر افزیش 
تنش ها در خاورمیانه از یک ســو و همچنین تضعیف 
دلار از ســوی دیگر رخ داد. هر چند همه ی بازارها به 
حرکت درآمده اند، اما بــورس همچنان در تله رکود و 
عقبگرد گرفتار است. بررســی معاملات بازار سهام در 
هفتــه منتهی به 15 فروردین 1403 نشــان می دهد، 
شاخص های بورســی پس از یک هفته صعود در هفته 
معاملاتی ابتدایی ســال 1403 با کاهش ارتفاع روبه رو 

شدند.

برخلافوعدهها،درعملتورممهارنشدهاست

افزایش قیمت ها روی دور تند 
گزارش

زهراعلیاکبری/گروهاقتصادی

 فعالیت 12 مرکز تجاری ایران در غرب آسیا
عبدالامیر ربیهاوی، مدیرکل دفتر غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران از  استقرار 12 مرکز تجاری فعال 
ایران در عراق، ســوریه، امارات، ترکیه، قطر خبر داد و در تشــریح توانمندی های تجاری ایران با کشــورهای 
غرب آسیا گفت: یکی از اقدامات مهم سال ۱۴۰۲ برگزاری کمیسیون مشترک عمان بود و از مفاد اصلی این 
کمیسیون اخذ موافقت اولیه برای آغاز مذاکرات تجارت ترجیحی با عمان است. وی با تاکید بر اینکه تجارت 

ایران با کویت در حال انجام است، گفت: کالای ایرانی مورد پذیرش مردم این کشور قرار گرفته است.

عباسدارایی/یادگارامروز

۱۴۰۲ با وعده و وعید دولت گذشت
	سعید فتاحی/ فعال کارگری 

 ســال ۱۴۰۲ با وعــده و وعیدِ دولت به کارگران گذشــت. 
قرار بود در صورت عدم کنترلِ نرخ تورم و افزایش دســتمزد 
کارمنــدان، حقوق کارگران نیز افزایش یابــد اما این اتفاق 
نیفتاد.کارگران سال بدی را پشت سر گذاشتند؛ شروع سال 
۱۴۰۲ با اعــلامِ خبرِ افزایشِ ۲۷درصدیِ حقوق، اولینِ خبرِ 
بدِ سال برای کارگران بود و این نگرانی را ایجاد کرد که سال 
سختی در پیش است و همین اتفاق هم افتاد. همان ابتدای 
سال قیمت ها بالا رفت، در حالیکه حقوق کارگران نهایتا به 
۸ میلیون تومان رســیده بود که این رقم در خیلی از شهرها 

باید صرفِ اجاره خانه می شد.  
شــورایعالی کار با تسلطِ گروه دولتی بر نمایندگانِ کارگری، 
دســتمزد ۱۴۰۲ را بدونِ توجه به ماده ۴۱ قانون کار تعیین 
کرد و این باعثِ شکایتِ کارگران به دیوان عدالت اداری شد، 
اما حتی شــکایتِ کارگران هم بی نتیجه ماند. دیوان عدالت 
اداری به جای همراهی با قشر ضعیف کارگر با دولت همراهی 
کرد و شــکایت کارگران را قبول نکرد.  راه حلِ کارگران در 
سال ۱۴۰۲ برای گذرانِ زندگی، کاستن از نیازهای اساسی 
خود و کار در دو شیفتِ کاری بود به طوریکه حضور در کنارِ 
خانواده و داشــتنِ سرگرمی عملا به امری غیرقابل دسترس 
تبدیل شده بود. خیلی از کارگران مجبور شدند از کارخانه  ها 
بیرون بیایند و به سمتِ کارهای کاذب بروند تا بتوانند خرج 
و مخارج زندگی خود را در حد بخور و نمیر در بیاورند.  سال 
۱۴۰۲ با وعده و وعیدِ دولت به کارگران گذشت. قرار بود در 
صورت  عدم کنترلِ نرخ تورم و افزایش دســتمزد کارمندان، 

حقوق کارگران نیز افزایش یابد اما این اتفاق نیفتاد. 
دولت وعده داده بود که به معیشتِ کارگران رسیدگی کند، 
اما جز ارائــه ی کالابرگ کار دیگری نکــرد. باید بگویم که 
کالابرگــی که دولت روی آن تاکید دارد و آن را دســتاورد 
خود می داند، نتوانســته و نمی تواند مشکلِ کارگران را حل 
کند. با  اشــاره به  برنامه توســعه هفتم باید گفت مفاد ضد 
کارگری زیــادی در فصل ۲۹ این لایحه وجود داشــت. در 
نهایت با تصویبِ افزایش ســن بازنشستگی ضربه سنگینی 
بر کارگران وارد شــد. یعنی در شرایطی که اوضاع کارگران 
نابســامان و حقوق پایین است و امنیتِ شغلی وجود ندارد، 
افزایش سن بازنشســتگی نیز اوضاع کارگران را بدتر کرده 
است. اوضاع امســال برای کارگران خوب نبود، البته این به 
معنای خوب بودن اوضاعِ کارگران در ســالهای قبل نیست 
اما به نظر می رســد وضعیتِ کارگران هر ســال بدتر از قبل 
می شــود چرا که تدبیری برای بهبود اوضاع آن ها نمی بینند. 
دســتمزدِ کارگران باید به شکل واقعی و مطابق با ماده ۴۱ 
قانون افزایش پیدا کند، و این مهم ترین راهِ بهتر شدنِ اوضاع 

کارگران است.
 هر چند در طی ســال ها به قدری دســتمزد از تورم و سبد 
حداقل های زندگی جا مانده که اگر دســتمزد را ۱۰۰درصد 
هــم افزایش بدهند، باز هم نمی توانــد تمام نیازهای خانوار 
کارگری را تأمین کند! قانون جدیدی که برای اصلاح ماده ۵ 
بیمه کارگران ساختمانی به تصویب رسید، نتوانسته مشکلِ 
ایــن کارگران را بــه طور کامل حل کنــد و آن ها همچنان 
مشکلاتِ بســیاری دارند. مشــکلاتِ کارگران بسیار است. 
اصلاح عناوین شــغلی کارگران بــرای کارگاههای کوچک 
نیــز یکی از مشــکلات عدیده برای آنان بــود چرا که الان 
کارگاههای مشــمول قوانین ســخت و زیان آور نســبت به 
پرداخت مابه التفاوت عنوان شغلی کارگران اقدام نمی کنند .

یادداشت
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مسئله آسیب های اجتماعی از قبیل 
خودکشی  طلاق،  بزهکاری،  اعتیاد، 
و خشــونت یکی از مشکلات مبتلا 
به جامعه و جامعه  کارگری و به ویژه 

بخش جوان است.

 اینکه این آسیب ها چه منشاء اجتماعی یا 
اقتصادی و فرهنگی مشخصی دارد و اینکه 
شدت آن تا چه اندازه است، سوالاتی است 
که عمدتاً کارشناســان کمتر بــا تمرکز بر 
کارگران به آن پرداخته اند. در این رابطه با 
روزبه کردونی )کارشناس حوزه آسیب های 
اجتماعی، رئیس ســابق مرکز پژوهش های 
تامین اجتماعی و مشاور اسبق وزیر تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی( ســوالات خود را در 

میان گذاشتیم:

وزن آسیب های اجتماعی در زندگی   
روزمره کارگــران ایران به چه میزان 

است؟
وقتــی درباره این موضوع ســوال می کنیم 
کــه »وضع آســیب های اجتماعی در میان 
کارگران تــا چه حد جدی اســت؟« قبل 
از آن باید به این ســوال پاســخ بگوییم که 
اساساً شدت و گسترش و وضع آسیب های 
اجتماعــی در کل جامعــه ایرانــی در چه 
موقعیتــی قــرار دارد تا بتوانیــم در قیاس 
با ایــن تصویر، وضعیت آســیب ها در بین 
کارگران را مورد ســنجش قــرار دهیم.من 
بر این باور هســتم که حوزه آســیب های 
اجتماعی و مســائل مبتلابه اجتماعی ما و 
پرداختن به آن )به ویــژه درباره کارگران(، 
حــوزه ای فاقــد »نان« و »نام« اســت، لذا 
در حوزه سیاســتگذاری ما نیــز به همین 
دلیل محلــی از اعراب نــدارد. برای مثال، 
در حوزه آســیب های اجتماعی شما امکان 
بدست آوردن یک موقعیت خاص اقتصادی 
را نداریــد. در چنیــن شــرایطی موضوع 
آسیب های اجتماعی در سطح سیاستگذاری 
و تصمیم گیــری وضع مطلوبــی ندارد و از 
آنجا که شــما مادام که بــرای یک موضوع 

مانند آســیب های اجتماعی در سطح کلان 
سیاســتگذاری نکرده و مداخله هدفمندی 
انجام ندهید، این موضوعات به خودی خود 
حل نمی شــود. البته این بحث من معطوف 
به یک دولت خاص نیست و تمامی دولت ها 
را طی سه یا چهار دهه اخیر دربرمی گیرد.

شــاید در برخی ادوار وضعیت ما بهتر بوده 
و یا در رده مدیران میانی تصمیمات خوبی 
گرفته شــده باشــد، اما عمده نبوده است.

ما باید در نــگاه اول و رویکرد اول، باید به 
این نقطه برســیم که چه در ســطح حوزه 
عمومی )یعنی کنشگران مدنی در دانشگاه، 
اصحاب رســانه و فعالان مستقل مدنی( و 
چه در ســطح سیاســی )یعنی مسئولان، 
بایــد  سیاســتگذاری(  و  کلان  مدیریــت 
مســائل اجتماعی و آســیب های اجتماعی 
را به عنوان یک »اولویت« شناســایی کرده 
و در ســطح سیاســتگذاری به آن به مثابه 
یــک اولویت اصلــی ضریب بدهیــم. تا به 
این نقطــه نرســیم، امیدی بــه کنترل و 
ندارد. اجتماعی وجود  آسیب های  مدیریت 

از طرفی ما بطور مشخص روی موضوع مهم 
»آســیب های اجتماعی در میان کارگران« 
هیچ مقاله پژوهشی قابل توجه یا کار جدی 
دانشگاهی در ســطح پایان نامه و رساله و 
چــه در کارهای آمارنامه های وزارت تعاون، 
در ایران نداشــته ایم و این بسیار بد است. 

یعنــی موضوعاتی مثل »طــلاق در میان 
کارگــران«، »اعتیاد در میــان کارگران«، 
»خشــونت در میان کارگران«، »خودکشی 
در میــان کارگران« را به عنوان یک موضوع 
مســتقل مربوط به طبقه کارگــر ایران در 
میــان پژوهش هــای اجتماعی مــا تقریبا 
حضور ندارد. به همین دلیل گزارشــی که 
در آن بتــوان عدد و رقم مشــخصی از این 
آســیب ها در میان کارگران ایران را نشان 
دهــد، وجــود ندارد.وقتی مــا می خواهیم 
درباره موضوعی بحــث کنیم که به راهکار 
برســیم، باید اول یک تصویر کلی از روندها 
و وضعیت موجود داشته باشیم و این اولین 
ضعــف بزرگ مــا در این حوزه اســت. ما 
فقط به صورت کلی می بینیم یا شــنیدیم 
که وضع آســیب ها در میان کارگران خوب 
نیســت. لذا اولیــن نکته ای که بــه عنوان 
تجویز راهبردی می تــوان توصیه کرد، این 
است که نهادهای مســئول اعم از دولتی و 
غیردولتی در خصــوص فراهم آوردن یک 
تصویــر آماری و کیفــی از وضعیت موجود 
بالاخره اقــدام کنند. براســاس آن تصویر 
ما می توانیم سیاســت هایی بــرای کاهش 
آسیب های اجتماعی طراحی کنیم و بدون 
آن چنیــن چیزی ناممکن اســت. اخیرا به 
صــورت کلی دیدگاه هایــی در میان برخی 
مسئولان اجتماعی و فرهنگی وزارت تعاون 

درخصوص برخی آسیب های اجتماعی بیان 
شده که نشان می دهد این بخش از جامعه 
)کارگران( بیشــتر درگیر آسیب ها هستند. 
این آیــا برای اقــدام کافی نیســت؟ مثلًا 
مقامات وزارت کار اخیراً گفته اند که تعداد 
افراد درگیر اعتیاد در میان کارگران بیشتر 
از سایر اقشار و گروه های اجتماعی است. اما 
این اظهارات مقامــات فرهنگی و اجتماعی 
وزارت کار سخنانی کلی و بدون مستندات 
و دقت آماری اســت. این ادعا باید طی یک 
گزارش رسمی و روندی در مقایسه با سایر 
اقشــار در ایران، شفاف اعلام شود تا مسئله 
قابل بررســی باشــد.بنابراین تا پژوهشی با 
چنین سطحی از استناد و با جزئیات اعلام 
نشود، نمی توانیم آن را محل ارجاع بدانیم. 
از مســئولان نیز می خواهیم تا در این مورد 
دقیق صحبت شود. هم برای حوزه اجرایی 
و هم حــوزه سیاســتگذاری، اولین نیاز ما 
تکمیل کردن تصویر ما از طریق جمع آوری 
داده هــا و اطلاعات در حوزه آســیب های 
اجتماعی اســت. این فقدان داده ها و نبود 
تصویر، را در برنامه ششــم و هفتم توسعه 
گفت  در جمع بندی  باید  می بینیم.بنابراین 
که در حوزه مسائل اجتماعی و آسیب های 
آن، ســه چالش مهم وجــود دارد که یکی 
نبود انگیزه مالی، سیاسی و شهرت )فقدان 
نام و نان( در فضای بحث درباره آسیب های 
اجتماعی اســت. دیگری فقدان اطلاعات و 
تصویری از وضعیت آسیب ها است و سومی 
فقــدان مهارت لازم در حــوزه اجتماعی و 
آســیب های اجتماعی اســت. البته معضل 
دیگر این اســت که این حوزه فاقد متولی 
است و به اصطلاح عامیانه »صاحبی ندارد«!

این رونــد در کنار افزایش فقر چه   
تاثیری روی کارگران گذاشته بود؟ 

بحث ما روی فقر است که قبل و بعد از کرونا 
وجود داشته است. فقری که در خانوارهای 
کارگری بیش از ســایر گروه های اجتماعی 
وجود دارد. مطالعات ما نشــان می داد بین 
سال ۹۸ تا ۱۴۰۰ در دوره کرونا، )و مطالعه 

معاونــت اجتماعی و فرهنگی وزارت کار در 
سال ۱۴۰۱ که روند همین مطالعه را تایید 
کرد( جمعیت زیر خط فقر مطلق کشور، از 
۱۵ درصد بــه ۳۰ درصد افزایش یافت. در 
واقع تعداد افراد زیــر خط فقر ما در مدت 
کمتر از چهار ســال به دو برابر افزایش پیدا 
کرد.این گــزارش روند جالب تری را توضیح 
می داد. این نکته آن بــود که جمعیت زیر 
خط فقر مطلــق کــه از ۱۵ درصد به ۳۰ 
درصد کل کشور رسیده بود، تا پیش از این 
بیشتر شــامل افراد بیکار و فاقد شغل دائم 
بود. ما در مطالعه جدید اما فقر افراد دارای 
بیمه اجتماعی را نیز بررسی کردیم که علی 
القاعده سرپرســت خانوار در آن خانواده ها 
کار می کنند و حقوق می گیرند. یعنی ما با 
کارگرانی مواجه بودیم که بیمه برای آن ها 
رد می شد.جمعیت زیر خط فقر مطلق کل 
ما دو برابر شده بود، اما آمار جداگانه ای که 
از فقر افراد دارای پوشش بیمه ای اجتماعی 
و شــاغل به دست آمد، نشــان می داد که 
جمعیت افراد زیر خط فقر مطلق شــاغلین 
۵ برابر شــده است. یعنی اگر ما قبلا با فقر 
افراد بیــکار مواجه بودیــم، اکنون پس از 
این دوره با رشــد فقر مطلق در میان افراد 
شاغل مواجه هستیم. این نکته بسیار حائز 
اهمیت اســت که از نظر تخصصی و علمی، 
قطعاً »فقر« و مشکلات معیشتی تنها علت 
بروز آســیب های اجتماعی نیست؛ اما قطعاً 
یکــی از مهمترین دلایل بروز آســیب های 
اجتماعی و شــیوع آن، مشکلات معیشتی 
و فقر اســت! فقری کــه در این دوره بیش 
از همــه گریبان کارگران را گرفته اســت.

بنابراین باتوجه به اینکه جامعه زیر خط فقر 
ما چه در سطح کلان کشور و چه در درون 
جامعه کارگــری و کارمندی و روســتایی 
افزایش یافته، و باتوجــه به اینکه کرونا در 
حوزه های اشــتغال و فضاهای کار ما تاثیر 
داشته اســت، دیگر می توان این تحلیل را 
مطرح کرد که امروز نســبت دو ســه سال 
قبل، مشکلات و آسیب های اجتماعی ما در 

حوزه کارگری تشدید شده است.

جامعه

مصوبه تعرفه های پزشکی ۱۴۰۳ هنوز ابلاغ نشده است
	حبیب احسنی پور / گروه جامعه

رییس کل ســازمان نظام پزشــکی ایران، در نشســتی خبری به تبیین وضعیت حوزه سلامت کشــور پرداخت.محمد رئیس زاده در ابتدا به سند سیاست های کلی سلامت اشاره کرد و 
گفت: این سند در ۱۴ بند با بیش از ۹۲ مفهوم در حوزه مباحث و سیاست گذاری حوزه سلامت گنجانده شده است.رئیس زاده با بیان اینکه عمل به این سند می تواند راهکار خروج از 
چالش های نظام سلامت باشد، افزود: عمل به این سند می تواند منجر به ادامه پیشرفت ها شود. اگر به این سند عمل نشود منجر به بروز چالش هایی می شود و از روند پیشروی پیشرفت ها 
جلوگیری می کند.رئیس کل ســازمان نظام پزشــکی ایران، درباره تعرفه های پزشکی سال ۱۴۰۳ گفت: مصوبه هیأت وزیران برای افزایش تعرفه های پزشکی هنوز به صورت رسمی ابلاغ 
نشــده اســت.رئیس زاده در واکنش به اعلام تعرفه های پزشکی از سوی برخی انجمن های پزشکی، افزود: انجمن ها تحت پوشش وزارت بهداشت هستند و احکام رؤسای انجمن ها توسط 
وزارت بهداشت تعریف می شود. اگر اظهار نظری درباره تعرفه پزشکی صورت گرفته باشد باید توسط وزارت بهداشت پاسخ داده شود. انجمن ها تحت پوشش سازمان نظام پزشکی نیستند.

چهکسیپاسخگویآسیبهایاجتماعیجامعهکارگریاست؟

به زانو درآمدن کارگران 

مفهوم

رئیس پلیس فتا پایتخت اظهار کرد: کلاهبرداران 
و مجرمــان ســایبری از هر فرصتی برای ســوء 
اســتفاده و کلاهبرداری از مــردم بهره می برند 
و گرچــه پلیس فتا نیز بصورت مســتمر با آنان 
برخورد کــرده و عرصه را برای اقدامات مجرمانه 
این افراد ناامن کرده اســت، اما آگاهی مردم نیز 
عامل مهمی در ناکام گذاشــتن این افراد است.

ســرهنگ داود معظمــی گودرزی؛ با اشــاره به 
نزدیکی ایام عید ســعید فطر اظهار کرد: در هر 
مناسبتی این نگرانی وجود دارد که افراد سودجو 
و فرصت طلب در بســتر فضای مجازی فعالیت 
خــود را افزایش دهند و بــا عناوین مختلفی در 

پوشش پرداخت فطریه، کفاره و ... از شهروندان 
ســوء اســتفاده کنند.وی با اشــاره بــه اینکه 
شهروندان به هیچ عنوان جهت پرداخت فطریه و 
کفاره به افراد ناشناس اعتماد نکنند و این امورات 
را از طریق راه های شــناخته شده و معتبر انجام 
دهند، افزود: ممکن است افراد سودجو با طراحی 
سایت های جعلی کاربران را به صفحات فیشینگ 
هدایــت کرده و به بهانه پرداخت فطریه، کفاره و 
... اقدام به ســرقت اطلاعات کارت بانکی و خالی 
کردن حساب بانکی آنان کنند.وی بیان کرد: در 
نوعی دیگر از کلاهبرداری ممکن است با ارسال 
لینک های آلوده به اطلاعات شخصی و محرمانه 

تلفن همراه، رایانه و ... دسترسی پیدا کنند از این 
رو توصیه می شود که از کلیک بر روی لینک های 
ناشناس که ممکن است به بهانه فطریه، تبریک 
عید و ... باشــد جدا خودداری شود.وی با تاکید 
بر اینکــه شــهروندان از پرداخت نــذورات در 
سایت های نامعتبر و حساب های شخصی افراد در 
فضای مجازی خودداری کنند، افزود: در صورت 
اطــلاع از هرگونــه فعالیت مجرمانــه در فضای 
مجــازی مراتــب را از طریق مرکــز فوریت های 
ســایبری به شــماره تلفن 096380 و یا سایت 
www.Cyberpolice.  پلیس فتا بــه آدرس

gov.ir  گزارش کنند.

هشدار پلیس فتا برای کلاهبرداری در عید فطر

عوارض عجیب نشستن طولانی مدت

بهقلبآسیبمیزند

احتمالابتلابهدیابت
افزایشمییابد

احتمالزوالعقلبیشتر
تاثیرورزشراازبینمیشود

میبرید

احتمالابتلابهسرطان
راافزایشمیدهد

منجربهواریس
میشود
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اینفوگرافیکاختصاصی

مدیرکل دفتر موزه تاریخ طبیعی و ذخایر ژنتیکی 
ســازمان حفاظت محیط زیست درباره بانک های 
ژن اظهار کــرد: در بانک ژن هدف اصلی، ذخیره 
گونه های جانوری برای نســل های آینده است.با 
افزایش جمعیت، توســعه و صنعتی شدن جهان 
به سمت کوچک تر شدن جامعه جانوری، تخریب 
زیستگاه ها و ... حرکت کردیم. تخریب زیستگاه ها 

فشار مضاعفی را به جمعیت ها وارد کرد. 
بر همین اســاس هدف اصلــی بانک های ژن این 
اســت که از نمونه هــای ذخایر ژنتیکــی به ویژه 

گونه های در خطر انقراض حفاظت کند.
محمد رضا اشــرفی زاده با بیــان اینکه بانک ژن 
قدمــت زیــادی دارد، اظهار کرد: ســال ۱۳۸۴ 
ســازمان حفاظت محیط زیست احداث بانک ژن 
را آغاز کرد. در این بانک صرفا نمونه های در خطر 
انقراض نگهداری نمی شــود بلکه نمونه های تمام 
گونه هــای جانوری و گیاهــی در آن نگهداری و 

برای نسل های آینده حفظ می شوند.
بانک هــای ژن انواع و اقســام متفاوتی دارند و از 
جمله آن ها بانک های DNA و بانک های سلولی 
هســتند که در بانک های ژن دنیا نیز وجود دارد. 
در سازمان حفاظت محیط زیست بانک بافت نیز 
وجود دارد، به این معنا که از تلفاتی که در سطح 

کشــور اتفاق می افتد نمونه برداری و به شــرایط 
نگهداری خاصی منتقل می شود.

بــه گفته اشــرفی زاده بانک ژن فراینــدی دارد. 
کنتــرل کیفــی روی نمونه ها انجام می شــود و 
آن نمونه هایــی که اســتانداردهای ســازمان را 
داشته باشــند، جمع آوری می شوند و در مخازن 
قــرار می گیرند اما آنچه که در دســتور کار قرار 
گرفته تا پیگیری شــود، ایجاد بانک ســلولی در 
ســازمان حفاظت محیط زیست است.وی افزود: 
هدف اصلی از تشــکیل بانک سلولی حفاظت از 
ســلول های زنده گونه های جانوری اســت و در 
تلاشــیم تا زمینه را برای ذخیــره ژن گونه های 
در خطــر انقراضی همچون یوزپلنگ، میش مرغ، 

گوزن زرد ایرانی، گور ایرانی و.... فراهم کنیم.
وی درباره اینکه آیا انتقال نمونه گونه ها به ســایر 
نقــاط جهان صورت می گیرد یــا خیر؟ گفت: در 
تمام دنیا پژوهش ها و مطالعاتی در زمینه وضعیت 
ژنتیک گونه ها انجام می شود. ما در ایران نیز نیاز 
داریم که گونه های کشــورهای مختلف را مطالعه 
کنیم، به همین دلیل در کشــورمان نمونه هایی 
هســتند که در شرایط خاصی نگهداری می شوند 
همانطور که از ایران نیز نمونه هایی به سایر نقاط 
منتقل و حفاظت می شــوند.وی با اشاره به قانون 
حفاظت و بهره برداری از منابع ژنتیکی کشور اظهار 
کرد: این قانون هم برای خروج ذخایر ژنتیکی از 

کشــور و هم برای ورود منابع ژنتیکی از خارج به 
کشور مقررات و شرایطی را در نظر گرفته است و 
پایش و نظارت ها در زمینه حیات وحش و صدور 
مجوزها با کمک ســازمان حفاظت محیط زیست 
صورت می گیرد.اگــر محققی بخواهد نمونه ای را 
از کشــور به قصد مطالعات و پژوهش خارج کند، 
بایــد هماهنگی های لازم را با ســازمان حفاظت 
محیط زیســت انجام دهد. از جمله اقداماتی که 
در دســتور کار قرار دارد، طراحی ســامانه جامع 
منابع ژنتیکی حیا وحش کشــور است که برخی 
فرایندهای آن انجام شــده است و در تلاشیم تا 
به زودی به بهره برداری برسد.وی تاکید کرد: اگر 
خروج نمونه ها از کشور، بدون هماهنگی سازمان 
حفاظت محیط زیســت انجام شود، نوعی تخلف 
است و قانونگذار مجازاتی برای این تخلف در نظر 

گرفته است و با آن برخورد خواهد کرد.

مدیرکل دفتر موزه تاریخ طبیعی و ذخایر ژنتیکی سازمان محیط زیست خبر داد؛

ایجاد بانک سلولی گونه های در خطر انقراض در سازمان محیط زیست
زهراآویژگان/گروهجامعه

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

کمبود پزشک چالش امروز و فردای کشور 
	حسن روانشید / روزنامه نگار پیشکسوت

امکان ندارد در سرتاسر دنیا کشوری پیدا کنید که میزان ولخرجی آن افزون بر 
هزینه های فربگی در ایران باشد زیرا هیچوقت در این اندیشه نبوده ایم تا امور 
متنوع و غیراســتراتژیک را ضمن حفظ مالکیت و تأکید در نظارت به بخش 
خصوصی واگذار کنیم همانگونه که بسیاری از نیازهای زیرساختی را از طریق 
فاینانس پوشش می دهیم.هم امروز و بالطبع هم در آینده چالش هایی را در پیش 
رو خواهیم داشــت که اگر در اندیشه رتق  وفتق آن نباشیم، در ادامه اصلاحی 
نخواهد بود . از بارزترین آن ها کمبود پزشک و اصولا کادر درمان است. اشکالی 
ندارد اگر ایران در کنار همه غنائمی که دارد و می تواند با صادرات آن ها نیازهای 
جامعه خود را تأمین کند، نگاهی هم به ســرمایه های معنوی داشته باشد و 
زیرساخت های آن ها را نیز هم افزایش دهد . پزشک و پرستار ازجمله آن هاست 
زیرا دانشگاه و مدارس عالی فراوانی داریم که صندلی هایشان چند سالی است 
خالی مانده و با اختصاص بودجه ای از سوی بخش خصوصی یا عمومی می توان 
آن را فعال نمود تا پذیرای علاقه مندان به تحصیل در رشته های درمانی باشند و 
دولت هزینه های این دانشجویان را از هر نظر تأمین کند تا پس از فارغ التحصیل 
شدن با کسب مأموریت به عنوان یک عالم ارزش افزوده عازم دیگر کشورها شوند 
و در صورت تمایل به مهاجرت دیون خود را به نرخ روز به بیت المال پرداخت 
نمایند.متأسفانه درگذشته نه چندان دور اینگونه نبوده زیرا دانشجویانی که خط  
شکن کنکورهای پزشکی بودند در طول تحصیل با چالش های مختلفی ازجمله 
نقصان نقدینگی مواجه می شــدند و همچنان می شوند. شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در مصوبه ای، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی را موظف کرده 
به گونه این برنامه ریزی کند که ظرفیت پذیرش دانشگاه ها و مؤسسات آموزش 
عالی تحت نظارت آن وزارت برای رشــته پزشکی در مقطع عمومی از سال 
1401 به مدت چهار سال، در هرسال 20 درصد نسبت به سال قبل افزایش 
یابد. این مصوبه دو روی سکه را دارد که روی دیگر آن کیفیت آموزش است؛ 
زیرا حداقل در حوزه پزشکی اهمیت بیشتری دارد که از این نظر رشته هایی 
چون بیهوشی یا قلب و اطفال با متقاضی کمتر در گذشته تکمیل می شد.دکتر 
ابوالفضل باقری فرد، معاون وزارت بهداشت، دراین باره گفته است که »رکورد 
پذیرش در آزمون دستیاری ســال 1401 شکسته شد.« هرچند امسال هم 
چیزی حدود 800 صندلی در آزمون دســتیاری خالی ماند اما رکوردشکنی 
سال گذشته در بحث پذیرش آزمون دستیاری آن سال هم بعد از خالی ماندن 
تعداد قابل توجهی از صندلی ها یک شبهه را به ذهن می رساند و آن  هم کوتاه 
آمدن وزارت بهداشــت از استانداردهای آموزشی برای پر کردن صندلی های 
خالی بود! اینکه آیا افزایش ظرفیت های با افت سطح آموزش می تواند هم راستا 
باشد یا نه و همچنین اینکه در شرایط کنونی چگونه می توان چالش کمبود و 
توزیع عادلانه پزشک را در کشور سروسامان داد و مدیریت کرد؟ دکتر حسین 
قناعتی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران، پیرامون کیفیت آموزش معتقد 
است: »من نمی گویم کمبود پزشک یا کادر نظام سلامت نداریم، اما یک سؤالی 
دارم، در حال حاضر پزشــکانی که در نظام پزشکی دارند چند درصدشان در 
حوزه پزشــکی مشغول به کارند؟ دانشگاه علوم پزشکی تهران در حال حاضر 
۸۰۰ میلیارد تومان کســری بودجــه دارد. در حال حاضر نیمی از تخت های 
دولتی دانشــگاه تهران را ما سرویس می دهیم، اما هر مریضی که می خوابد با 
توجه به تعرفه های بسیار ضعیفی که وجود دارد 10 تا 15 درصد در حال حاضر 
عقب هســتیم. درواقع هر مریضی که در بیمارستان های ما وارد می شود، 15 
درصد به ما خسارت وارد می کند و دولت باید این ما به التفاوت را جبران کند.  
ما ۲ هزار میلیارد از بیمه تأمین اجتماعی طلبکاریم، اما به رغم تلاشمان تاکنون 
موفق به وصول این مطالبه نشده ایم. یا درزمینه مسئله بودجه ما مشکل داریم 
و به ازای دو برابر شــدن دانشجو هیچ سرانه ای دریافت نکرده ایم و حتی برای 
غذای آن ها مشکل داریم. ما قبلًا حدود ۱۷ میلیارد تومان پول غذا می دادیم، 
اما در حال حاضر حدود ۶۰ میلیارد تومان هزینه غذای دانشجویان می شود و 
تقریباً چهار برابر شــده است و ما با یک عدم تجانس مواجه هستیم که ما را 
زجر می دهد. « که از آن سو وزارتخانه هایی چون میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی هنوز هم وبال دوش دولت هستند درحالی که می توان برای نمونه 
هر سه مسئولیت این نهاد را ضمن نظارت مستمر به بخش خصوصی واگذار 
کرد تا این بودجه کلان که باد هوا می شود صرف دیگر نیازهای ضروری گردد 
و نیروهای مازاد در دیگر دستگاه های نیازمند مشغول به کار شوند و قسمت 

اعظمی از فربگی دولت را بکاهد.

سرمقاله
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اخبار استانها

اخبـار اخبـار 

 خسارت ۲۲۵ میلیارد ریالی سیل 
به تأسیسات آبرسانی فارس

شــیراز- توانایــی، خبرنگار یــادگار امروز: در پــی بارندگی های 
اوایل فروردین ماه و جاری شدن سیل در برخی نواحی استان، 
تعدادی از تأسیســات آبرســانی شهرها و روستاها آسیب جدی 
دیدند که به گفته مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب فارس مبلغ 
خسارت وارد شده به این تأسیسات افزون بر ۲۲۵میلیارد ریال 

است.
به گفته علی جان صادق پور مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب 
کنــش ســریع این شــرکت در  کیــپ وا فــارس ایــن تأسیســات را ا

کمتر از ۴۸ ساعت مرمت و مجددا وارد مدار بهره برداری کرد.
مدیرعامــل آبفا فارس گفت: به دنبــال بارندگی روزهای آغازین 
ســال جــاری، در برخــی مناطــق فــارس حجم بــارش ها بــه ۱۴۰ 
میلیمتر رسید که در شهرستان های اقلید، خرم بید، سپیدان، 
کازرون، کــوار، کوهچنــار، مرودشــت و ممســنی منجر به تخریب 

بخشی از تأسیسات آبرسانی شد.
صادق پور افزود: این تأسیسات شامل ۹ حلقه چاه، ۱۱ ایستگاه 
پمپــاژ، چهــار هــزار و ۵۰۰ متــر خــط انتقــال، ۲۲ هزارمتــر جــاده 

دسترسی و ۹۰ مترشبکه توزیع آب شهری و روستایی است.
مدیــر عامــل آبفــا فــارس اضافــه کــرد: ایــن شــرکت در پــی ایــن 

حوادث، به منظور استمرار خدمات
آبرســانی بــه مــردم و کاهــش اثرات ناشــی از ســیل، با اســتفاده 
از تأسیســات موقــت، تانکرهــای ســیار آب شــرب و چاه هــای 
اجــاره ای در کمتریــن زمــان اقــدام بــه مدیریــت بحــران و ارائــه 
خدمــات آبرســانی به هم اســتانی ها کرد و در حــال حاضر روند 

آبرسانی به مردم در سراسر استان عادی است.

معاون فروش و بازاریابی شرکت عنوان کرد:

  تحقق تمامی اهداف فولاد مبارکه 
در بخش فروش و بازاریابی 

اصفهان- مریم مومنی، خبرنگار یادگار امروز: معاونت فروش 
و بازاریابــی شــرکت فــولاد مبارکه، از تحقق تمامــی اهداف فولاد 
مبارکــه در بخــش فــروش و بازاریابی و رشــد 50 درصــدی میزان 
درآمــد حاصل از فــروش محصولات فولاد مبارکه در ســال 1402 

خبر داد. 
رضــا حیــدری ایــن دســتاوردها را در ســایه شــفافیت در عرضه 
محصولات فولاد مبارکه و توجه به مصرف کنندگان نهایی یعنی 

مردم دانست.
رضــا حیــدری با اشــاره به آنکــه تولید در فولاد مبارکــه بر مبنای 
سفارش های اخذشده از مشتریان است، بازاریابی مؤثر و وجود 
ســفارش ها حتی در شــرایط رکود بــازار را مایه دلگرمــی کارکنان 

خطوط تولید برای جهش تولید دانست.
معــاون فــروش و بازاریابــی فــولاد مبارکــه نتایــج زیــر را به عنوان 

مهم ترین موفقیت های کسب شده در سال ۱۴۰۲ یاد کرد:
انجــام ۱۵۰ عرضــه منظــم محصــولات در بــورس کالا و رشــد 35 
درصــدی ایــن عرضه هــا نســبت بــه 110 عرضــه انجام شــده در 
ســال گذشــته؛ برنامه ریزی و تأمین نیاز پروژه های ملی به ویژه 
پروژه هــای آب رســانی بــه میــزان 620 هــزار تــن؛ حصــول درآمد 
شــرکت بــه میــزان 241 هــزار میلیــارد تومــان از محــل فــروش 
بــازار داخــل و صــادرات؛ ارزآوری 715 میلیــون دلاری از محــل 
صادرات محصولات در راســتای اهداف کلان شــرکت؛ صادرات 
یک میلیــون و 400 هزار تن انواع محصولات به بازارهای جهانی 
و رشد 17 درصدی نسبت به سال گذشته؛ تحویل 7 میلیون و 
395 هزار تن انواع محصولات به بازار داخل و رشــد 5 درصدی 
نسبت به سال گذشته؛ تحویل 8 میلیون و 795 هزار تن انواع 
محصول در بازار داخل و صادرات و رشد 6 درصدی نسبت به 
سال گذشته؛ توسعه و اصلاح شبکه خرده فروشی فولاد مبارکه 
با اولویت خدمت رسانی به مشتریانی که امکان خرید در بورس 
کالا را ندارند )با این اقدام 5 هزار مشتری خرد توانستند در سال 
کــز خدماتی فولاد  1402 محصــول موردنیــاز خــود را از طریق مرا
مبارکه تأمین نمایند(؛ برگزاری مستمر 13 مزایده صادراتی برای 

تحقق برنامه های صادرات.

7 سد در استان کردستان سرریز کرد
سنندج- شرمین پیمانکار، خبرنگار یادگار امروز: مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای استان کردستان گفت: افزایش ۹ درصدی 
بارندگــی در ســال آبی جاری منجــر به ایجاد رواناب مناســب و 

سرریز ۷ سد در استان شد.
آرش آریانــژاد اظهــار داشــت: در ســال آبی جــاری ۳۵۰ میلی متر 
بارش در استان ثبت شده که نسبت به مدت مشابه ۹ درصد و 

نسبت به دراز مدت ۳ درصد افزایش را نشان می دهد.
مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای کردســتان خاطرنشــان کرد: 
با توجه به بارش های مؤثر و مناســب در حال حاضر ۷ ســد در 

استان کردستان سرریز داشته است.
وی افزود: ســد های عباس آباد و ســبدلو بانه، چراغ ویس سقز، 
گاران مریــوان، زیویــه کامیــاران، قشــلاق و آزاد ســنندج از اواخر 

سال گذشته و اوایل سال جاری سرریز کرده اند.
مدیرعامــل شــرکت آب منطقــه ای اســتان کردســتان در ادامــه 
حجم کلی سد های استان را در حال حاضر یک میلیارد و ۸۶۴ 
میلیون مترمکعب اعلام کرد و گفت: ذخیره آب سد های استان 
حدود ۶۹ درصد است و این رقم در مدت مشابه سال گذشته 

۵۹ درصد بود.
آریانژاد همچنین به پیش بینی های انجام شده برای جلوگیری 
از خســارت احتمالی ناشــی از سرریز به اراضی پائین دست این 
سد ها اشاره و اظهار داشت: تیم مطالعاتی این شرکت چندین 
روز قبــل از ورود جبهه هــای بارشــی بــه اســتان، میــزان بــارش 
و ایجــاد رواناب هــا را پیش بینــی می کننــد و حوزه هــای طــرح و 
توســعه و بهره برداری بر بازگشــایی یا بستن دریچه های تخلیه 
کننــده تحتانی اقــدام و عملا ســرریز هایی که به وجــود می آید، 
منجر به بروز خسارت نشده و خوشبختانه تا به امروز هیچ گونه 
گزارش مبنی بر بروز خســارت ناشــی از ســرریز این هفت سد به 

این شرکت واصل نشده است.

طی سال گذشته؛

ترانزیت کالا در بنادر بوشهر ۲۷ برابر شد

اصفهــان- مریــم مومنــی، خبرنــگار یــادگار امــروز: 
مدیرعامــل آبفــای اســتان اصفهــان از پیشــرفت  87 
درصــدی ســازه تصفیــه خانــه فاضــلاب چــادگان خبر 

داد.
کنون احداث تصفیه خانه  کبریان گفت: هم ا حسین ا
فاضلاب چادگان در بخش ســازه ای به پیشــرفت 87 
درصدی رســیده اســت و تلاش ها در راستای تکمیل 
کبریان با بیان اینکه  ایــن پروژه بی وقفه ادامــه دارد. ا
تمــام تلاش ها در راســتای بهــره برداری ایــن پروژه در 
زمــان مقــرردر حال انجام اســت ،تصریح کــرد: کیفیت 
خروجــی ایــن تصفیه خانــه نیــز از اهمیت به ســزایی 
برخــوردار اســت و احــداث این پروژه با سیســتم لجن 
فعــال و تصفیه تکمیلی اولترافیلتراســیون UF که یکی 
از پیشرفته ترین سیستم های تصفیه است، در حال 
اجرا است. این در حالیست که در کشور کمتر تصفیه 

خانه ای دارای فرایند تصفیه تکمیلی آن هم به روش 
اولترافیلتراســیون UF است، که یکی از پیشرفته ترین 

سیستم های تصفیه در دنیاست.
گفــت:  وی بــا اشــاره بــه ظرفیــت ایــن تصفیــه خانــه 
عملیــات احــداث تصفیــه خانــه فاضــلاب چــادگان با 
ظرفیــت 2 هــزار و 330 متــر مکعــب در شــبانه روز بــه 
همــراه احــداث 2 بــاب ایســتگاه پمپــاژ در دســتور کار 
قــرار گرفته اســت که انتظــار می رود بــا تزریق به موقع 
اعتبارات در سال آینده در مدار بهره برداری قرار گیرد.

کبریــان افــزود: بــرای برخــورداری مــردم چــادگان از  ا
خدمات شــبکه فاضلاب باید 65 کیلومتر خط انتقال 
کنون  و شــبکه جمــع آوری فاضــلاب اجــرا شــود کــه تا
32 کیلومتر آن اجرا شــده اســت و پــس از در مدار قرار 
گذاری  گرفتــن تصفیــه خانــه فاضــلاب، زمینه هــای وا
انشعابات فاضلاب به نقاطی که شبکه فاضلاب در آن 

اجرا شده فراهم می شود.
رییــس  کیــد  تا دنبــال  بــه  پــروژه  ایــن  اســت  گفتــی 
جمهورمحتــرم مبنی بر تکمیل پروژه های نیمه تمام 
و با تخصیص اعتباراز محل مصوبات ســفر استانی در 

سال ۱۴۰۲پس ازیک وقفه طولانی آغاز به کار کرد.

مدیرعامل آبفای استان اصفهان اعلام کرد: 

پیشرفت 87 درصدی سازه تصفیه خانه فاضلاب چادگان

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان:

 نخستین نرم افزار فروش و نصب انشعاب آب 
در خراسان رضوی فعال شد 

مشهد- میرشکار، خبرنگار یادگار امروز:  مدیر عامل شرکت آب 
و فاضلاب استان خراسان رضوی گفت: نخستین نرم افزار فروش 

و نصب انشعاب آب در خراسان رضوی فعال شد. 
حســین امامی  اظهار کرد: برای نخســتین بار در بین شرکت های 
آب و فاضلاب خراسان رضوی نرم افزار فروش و نصب انشعاب آب 
در کاشــمر به صورت پایلوت راه اندازی و با رفع نواقص و ایرادات 
این نرم افزار در این مدت جهت اســتفاده ســایر امورهای استان 

آماده سازی شد.
مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان خراسان رضوی با بیان 
اینکه نرم افزار جدید و تحت وب فروش و نصب انشعاب جایگزین 
روش قدیمی می شــود، بیان کرد: با این نرم افزار ارائه خدمات به 
مشــترکین به مراتب آســان تر، ســریع تر و با کیفیــت بالاتری انجام 

می شود.
وی افــزود: در تهیــه این نــرم افزار از فناوری های نوین اســتفاده و 

باعث رضایتمندی بیشتر مردم در استان می شود.

شهردارعنوان کرد:

 پرداخت مطالبات معوقه پیمانکاران 
گرگان تا آغاز تابستان شهرداری 

گــرگان- آذری، خبرنــگار یادگار امروز: شــهردار گــرگان از پرداخت 
مطالبــات معوقــه پیمانــکاران پروژه هــای عمرانی شــهرداری مرکز 
اســتان گلســتان تا پایان خردادماه خبر داد و افزود: امسال حتی 
ک حافظ منافع پیمانکاران خواهیم  از طریــق تهاتر و فروش امــلا

بود.
ســید محمدرضا ســیدالنگی در نشســت با جمعــی از پیمانکاران 
پروژه های عمرانی شــهر گرگان که در محل ســاختمان شــهرداری 
برگزار شد، اظهار کرد: گرگان به عنوان مرکز استان گلستان در حال 
ســپری کردن روند رو به رشد بوده و مجموعه شهرداری و شورای 
اسلامی شهر از همه ظرفیت ها برای تحقق برنامه های توسعه ای 

خود در حوزه های مختلف استفاده می کند.
وی پیمانــکاران را بــازوان شــهرداری در اجــرای پروژه هــا برشــمرد 
و ادامــه داد: شــهرداری بــه پیمانــکاران نــه صرفــاً بــه چشــم یــک 
پیمانــکار بلکــه بــه عنوان همــکاران خود نــگاه می کنــد و مطمئناً 

همکاری آن ها به آبادانی و پیشرفت بیشتر شهر منجر می شود.
شــهردار گرگان در خصوص پرداخت مطالبات معوقه پیمانکاران 
توضیــح داد: یکی از دغدغه های مهــم ما در حوزه مالی این بوده 
که در پایان سال گذشته بتوانیم مطالبات پیمانکاران را پرداخت 
کنیــم تــا شــرمنده نباشــیم و آن هــا بتواننــد بــا انگیزه تــر در اجرای 

پروژه ها اقدام کنند.

 یک سوم واحدهای نیروگاه شهید رجایی 
در دست تعمیر است 

قزویــن- مصطفــی مــرادی، خبرنــگار یــادگار امــروز: مدیرعامل 
گفــت: انجــام تعمیــرات همزمــان 4 واحــد  نیــروگاه شــهیدرجایی 
نیــروگاه شــهید رجایی قزوین با مجمــوع توان 750 مــگاوات برای 
کســب آمادگــی تولیــد بــرق، به طــور همزمــان در دســت تعمیرات 

است.
به گزارش خبرنگارما؛ ابوالفضل موتابها اظهار کرد: به منظور کسب 
آمادگی تولید برق به ویژه در تابستان 1403، تعداد 4 واحد بخاری 
و ســیکل ترکیبــی این نیروگاه در مجموع با تــوان 750  مگاوات، به 
طور همزمان در دســت تعمیرات اساســی ، نیمه اساسی و بازدید 

دوره ای قرار دارد.
وی افــزود: در ایــن فصــل از تعمیــرات، 2 واحد بخــاری هر یک به 
ظرفیــت 250 مگاوات، یک واحد گازی با تــوان حدود 100 مگاوات 
و بویلــر مربوطه)50 مگاوات( و یک واحد بخاری ســیکل ترکیبی با 
توان 100 مگاوات به ترتیب تحت برنامه تعمیرات بازدید دوره ای ، 
اساسی و نیمه اساسی قرار دارند. مدیرعامل نیروگاه شهیدرجایی 
کنون در نیروگاه بخار واحد های شماره یک و دو  تصریح کرد : هم ا
بخاری تحت تعمیرات  بازدید دوره ای قرار دارند و  این تعمیرات 
در حال اجرا است. رئیس هیأت مدیره نیروگاه شهیدرجایی بیان 
داشــت:  در نیروگاه ســیکل ترکیبی هم واحد شماره 2 گازی  تحت 
تعمیرات  اساســی و واحد شــماره 2 بخاری ســیکل ترکیبی هم در 

دست تعمیرات نیمه اساسی قرار دارد.

 انتقال پرونده مالیاتی واحدهای صنعتی بزرگ 
به قزوین 

قزویــن- مصطفی مــرادی، خبرنگار یــادگار امــروز: مدیرکل امور 
مالیاتــی اســتان قزویــن گفــت: پرونده مالیاتــی 21 شــرکت و واحد 

صنعتی بزرگ به استان قزوین منتقل شده است.
بــه گزارش خبرنگارما؛ موســوی صانع در خصــوص انتقال پرونده 
های مالیاتی واحدهای صنعتی بزرگ به اســتان اظهارداشت: در 
این راســتا پرونده 58 واحد صنعتی بزرگ اســتان شناسایی شده 
و مورد بررســی قرار گرفته و با پیگیری های انجام شــده پرونده 21 
واحد تولیدی به اســتان منتقل شــده اســت. وی تصریح کرد: ۱۴ 
پرونده مالیاتی هم در انتظار صدور مجوز از ســوی ستاد سازمان 
امور مالیاتی است و 12 پرونده نیز مکاتبه شده و در دست بررسی 
کنون با انتقال پرونــده 11 واحد  قــرار دارد. موســوی اضافه کــرد: تا
صنعتــی هم مخالفت شــده و امــکان انتقال آنها وجود نــدارد زیرا 

فعالیت عمده این شرکت ها در استان های مبدا است.
مدیرکل امور مالیاتی اســتان قزوین یادآورشــد: خوشبختانه هیچ 
پرونــده حل نشــدنی و مشــکل دار نداریم و بایســتی ســهم ارزش 
افــزوده اســتانها تفکیــک شــود تا بــرای توزیــع اعتبــارات وضعیت 
بهتری ایجاد شــود. وی اظهارداشــت: بودجه و اعتبارات اســتان 
از مالیــات تامیــن مــی شــود و تعــدادی از دســتگاههای اجرایــی 
اعتبــارات ملــی و کشــوری دارند و حســاب آنها به خزانــه واریز می 
شــود و دریافــت و هزینه کرد مالیات قاعــده و ضوابط خاص خود 

را دارد.
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میردریکونــدی،  فائــزه  آبــاد-  خــرم 
رئیــس    : امــروز یــادگار  خبرنــگار 
لرســتان  کشــاورزی  جهــاد  ســازمان 
گفت: ظرف دو سال ۸۰ میلیون قطعه 
که  جوجه ریزی در استان انجام شده 

یک اقدام بی سابقه بوده است،
همایــش  در  شــاهرخی  ســیدعماد 
ســالن  در  کــه  ســال  شــعار  تحقــق 
کشــاورزی  جهــاد  ســازمان  همایــش 
برگــزار شــد، بــا اشــاره بــه اینکــه بــرای 
اولیــن بــار ســال گذشــته ۲۶ هــزار تن 
صرفــه  تومــان  میلیــارد   ۵۰۰ معــادل 
جویــی گنــدم داشــته ایم، اظهــار کرد: 
در سال زراعی ۱۴۰۱- ۱۴۰۲ تولید گندم 
از ۱۲۳ هزار تن به ۵۳۰ هزار تن افزایش 
پیــدا کــرد، یعنــی تولیــد گندم نســبت 
بــه ســال زراعی ۹۹-۱۴۰۰، ۴ برابر رشــد 

داشته است.
وی بــا بیــان اینکه مهمتریــن موضوع 
در بخــش کشــاورزی آمــوزش و ترویج 
ع داشــت،  و انتقــال یافته هــا بــه مــزار
 ۳۷۰  ،۱۴۰۰-۱۴۰۱ زراعــی  ســال  افــزود: 

هــزار هکتار در راســتای جهــش تولید 
دیمزارها کاشت شده است.

جهــاد  ســازمان  رئیــس  گفتــه  بــه 
نیــاز  مــورد  ادوات  لرســتان  کشــاورزی 
طــرح جهــش تولیــد دیمزارهــا از ۸۵ 
اســت،  رســیده   ۲۸۵ بــه  دســتگاه 
هــدف گذاری ما برای امســال هم ۶۰۰ 

دستگاه است.
شــاهرخی با اشــاره بــه رشــد ۳ برابری 
کشــت دانه هــای روغنــی  زیــر  ســطح 
کشــت  زیــر  ســطح  گفــت:  اســتان، 

دانه هــای روغنی از دو هــزار هکتار به 
۶ هــزار و ۸۰۰ هکتار افزایش پیدا کرده 

است.
کــه راه انــدازی ۲۳۹  وی بــا بیــان ایــن 
واحد غیر فعال ظرف دو سال گذشته 
جهــاد  ســازمان  اقدامــات  دیگــر  از 
کشــاورزی اســتان بــوده اســت، افزود: 
ایــن واحدها یــا به ســرمایه در گردش 
نیاز داشــتند یــا اینکه ســاختمان آنها 

نیمه تمام بوده است.
کشــاورزی  جهــاد  ســازمان  رئیــس 

لرستان با اشاره به اینکه با برنامه ریزی 
انجام شده امسال آرام ترین شب عید 
را در تامین کالاهای اساسی داشتیم، 
گوشــت  کــه ســهمیه  گفــت: در حالــی 
قرمــز منجمد اســتان ۷۷ تن بــود، اما 
دامــداران،  اتحادیــه  همــکاری  بــا  مــا 
بخــش خصوصــی، تشــکل ها و تعاون 
منجمــد  گوشــت  تــن   ۵۰۰ روســتایی 

کردیم. تنظیم بازاری توزیع 
شــاهرخی با بیــان اینکــه در فروردین 
کنــون ۲ میلیــون  مــاه ســال جــاری تا
قطعــه جوجه ریزی داشــته ایم، افزود: 
پیــش بینــی ما این اســت که تــا پایان 
مــاه بــه ۳ و نیــم تــا ۴ میلیــون قطعــه 

جوجه ریزی برسیم.
رفــع  کل  اینکــه  بــه  اشــاره  بــا  وی 
تداخــلات اراضــی انجــام شــده قبل از 
ک بوده است،  دولت ســیزدهم ۸۰ پلا
بیان کرد: این در حالی است که ظرف 
دوسال گذشته ۹۴۰ رفع تداخل انجام 
شــده است یعنی ۴۵ برابر گذشته رفع 

تداخل ارضی داشته ایم.

رئیس سازمان جهادکشاورزی استان خبر داد:

انجام ۸۰ میلیون قطعه جوجه ریزی در لرستان

کرمانشــاه- فریــده محمــدی، خبرنــگار 
یــادگار امــروز: کمیتــه CRM شــرکت آب 
حضــور  بــا  کرمانشــاه  اســتان  فاضــلاب  و 
“مهدی ســوری” مدیــر مرکز ملــی ارتباط 
با مشــتریان شــرکت مهندســی آبفا کشور، 
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
کرمانشــاه، معاونیــن، مدیــر دفتــر هیئــت 
مدیره و مدیرعامل و دیگر اعضای کمیته 
CRM شرکت در روز چهارشنبه ۱۵ فروردین ماه ۱۴۰۳ در محل سالن جلسات ستاد 
شــرکت برگزار شــد. داودی اظهار کرد: هدف از برگزاری این جلسه ایجاد هماهنگی 
و انسجام بیشتر برای ارتباط بین واحدهای پاسخگویی، مشترکین و بهره برداری 
جهت ارائه خدمات رســانی سیســتمی بهتر به مشترکین شــرکت بود. مدیرعامل 
شرکت آبفا استان کرمانشاه ضمن تشکر از دکتر سوری به دلیل حضورشان در این 
جلسه، از اعضای کمیته CRM شرکت خواست که به طور جدی و مستمر پیگیر 
دستیابی و اجرای یک سیستم کامل و جامع خدمات رسانی و کنترل از راه دور به 
جای سیستمهای سنتی باشند. در این جلسه ضمن ارائه فعالیت های انجام شده 
در واحــد GIS، نــرم افزارهای مشــترکین و ۱۲۲ از طرف معاونین بهره برداری، منابع 
انسانی و مشترکین، دکتر سوری راهکارهای مناسب جهت ارتقای CRM را ارائه داد 
و همچنین به ضرورت وجود سیســتمی کامل به منظور ثبت اطلاعات با قابلیت 

کید کرد. استخراج یک خروجی مناسب جهت تصمیم گیری های مدیریتی، تأ

کرمانشــاه- فریده محمــدی، خبرنگار 
یادگار امروز: مصطفی رجبی مشهدی 
مدیرعامــل  و  مدیــره  هیــات  رئیــس 
شــرکت توانیر از افشین محلوجی مدیر 
روابــط عمومــی شــرکت توزیــع نیــروی 
برق اســتان کرمانشــاه به جهت تبیین 
اهــداف، برنامــه هــا وعملکــرد صنعــت 
برق کشور و اقدامات شایسته فرهنگی 

مدیریت مصرف برق در حوزه تولید محتوای شاخص تقدیرکرد.
 در نشســت هــم اندیشــی مدیــران روابــط عمومی صنعــت برق کشــورکه با 
کبر کاظمی مشــاور وزیر نیرو و مدیــر کل دفتر روابط عمومی  حضــور علــی ا
و اطــلاع رســانی وزارت نیرو، مصطفی رجبی مشــهدی رئیس هیات مدیره 
کبری مدیر کل روابط عمومی و امور بین  ومدیر عامل شرکت توانیر و علی ا

الملل شرکت توانیر برگزار شد از افشین محلوجی تقدیر شد.
در بخشــی از ایــن تقدیــر نامــه آمده اســت: “بــا عنایت بــه ارزیابــی صورت 
گرفتــه، کوشــش و همــت والای آن روابط عمومی در ســال جــاری در انجام 
ماموریــت هــای ملــی موجــب کســب عنــوان شــرکت برتــر در حــوزه تولیــد 
محتــوای شــاخص گردیــده اســت. بدینوســیله ایــن لــوح تقدیــر بــه پــاس 
تلاش هــای ارزنــده جنــاب عالــی و بــه نمایندگــی از مجموعــه همکارانتــان 

گردد.” تقدیم شما می 

در نشست هم اندیشی مدیران روابط عمومی صنعت برق کشور صورت گرفت؛

 تقدیر از مدیر روابط عمومی 
شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه 

با حضور مدیر مرکز ملی ارتباط با مشتریان شرکت مهندسی آبفا کشور؛

 جلسه  کمیته CRM شرکت آب و فاضلاب 
استان کرمانشاه برگزارشد

، خبرنــگار  - زینــب اشــکن پــور بوشــهر
و  بنــادر  مدیــرکل   : امــروز یــادگار 
در  گفــت:  بوشــهر  اســتان  دریانــوردی 
ســال ۱۴۰۲، ترانزیت کالا در بنادر استان 
با رشــد ۲۷ برابری نســبت به سال قبل 

از آن، به ۲۶۵ هزار و ۴۹۵ تن رسید.
در  کــرد:  اظهــار  شکیبی نســب  محمــد 
گذشــته در بنــادر اســتان هفــت  ســال 
هزار و ۴۰۰ فروند شــناور تــردد کردند که 
حدود پنج هزار شناور زیر هزار تن بوده 

است.
و  هــزار   ۱۳۸ بارگیــری  و  تخلیــه  از  وی 
کانتینری در بنادر  کالای  ۸۸۵ محموله 
اســتان بوشــهر خبــر داد و اضافــه کــرد: 
سال گذشته ۲۷۱ هزار و ۱۶۶ نفر مسافر 
در بنادر اســتان جابه جا شد که در این 
شاخص نسبت به سال ماقبل آن رشد 

۸.۷ درصدی ثبت شده است.

افزایــش ۶  بــه  اشــاره  بــا  شکیبی نســب 
کالا در بنادر  درصدی تخلیــه و بارگیری 
 ۱۴۰۲ ســال  در  بوشــهر  اســتان  گانــه   ۱۱
نسبت به سال ماقبل آن اظهار داشت: 
میــزان تخلیــه و بارگیــری کالاهای نفتی 
و غیرنفتــی در بنــادر اســتان بوشــهر در 

مدت یادشــده با افزایش ۶ درصدی به 
۶۴ میلیون و ۱۳۵ هزار تن رسید.

کالای  بارگیــری  و  تخلیــه  میــزان  وی 
در  بوشــهر  اســتان  بنــادر  در  غیرنفتــی 
ســال گذشــته را مــورد اشــاره قــرار داد و 
تصریح کرد: میزان تخلیه و بارگیری کالا 

در بنادر اســتان بوشــهر بــا افزایش ۴.۸ 
درصــدی بــه ۱۰.۸ میلیــون تــن افزایش 

یافت.
اســتان  دریانــوردی  و  بنــادر  مدیــرکل 
کالاهای  بوشهر میزان تخلیه و بارگیری 
نفتــی در بنــادر اســتان را بــا رشــد ۶.۲ 
درصــدی ۵۳ میلیــون و ۲۷۳ هــزار تــن 
اعلام کرد و گفت: در یک ســال گذشــته 
کالا در بنــادر اســتان با  میــزان ترانزیــت 
رشــد ۲۷ برابری نســبت به سال ماقبل 

آن به ۲۶۵ هزار و ۴۹۵ تن رسید.
نفتــی  صــادرات  میــزان  شکیبی نســب 
بنــادر اســتان بوشــهر در ســال ۱۴۰۱ را، 
۱۹ میلیــون و ۷۲۶ تــن ذکــر و بیان کرد: 
اســتان  نفتــی  محصــولات  صــادرات 
بوشــهر در سال گذشته با افزایش ۱۴.۸ 
درصدی نســبت به ســال ماقبل به ۲۲ 

میلیون و ۶۴۸ هزار تن رسید.

خبرخبر
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برای  تواند  نمی  ایــران  ملی  تیم  دروازه بان 
پرسپولیس در ســه هفته آینده بازی کند تا 
به گلر جوان سرخپوشــان  بار دیگر  فرصت 

برسد.

علیرضا بیرانوند دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس به دلیل 
آســیب دیدگی از ناحیه مچ دست نمی تواند سرخپوشان 
را در ۲۰ روز آینده همراهی کند تا آنها در حســاس ترین 
مقطع زمانی فصل جاری چاره ای جز استفاده از امیررضا 

رفیعی به عنوان گلر جانشین نداشته باشند.
بیرانونــد نه تنها دیدار امروز )یکشــنبه( مقابل گل گهر 
سیرجان را از دســت داد بلکه به طور قطع نمی تواند در 
بازی با ملــوان بندرانزلی و صنعت نفت آبادان نیز حضور 
داشته باشد. غیبت بیرانوند در سه دیدار لیگ برتر قطعی 
اســت اما احتمال می رود برای بازی هفتم اردیبهشــت 
ماه سال جاری در یک هشــتم نهایی جام حذفی مقابل 

آلومینیوم اراک هم نتوانــد دوران نقاهت خود را به طور 
کامل پشــت ســر بگذارد و رفیعی همچنــان از دروازه 

پرسپولیس حفاظت کند.
بیرانوند در حالی ناچار به گچ گرفتن مچ دســتش شــد 

که حضورش می توانســت قدرت این تیم را برای کاهش 
اختلاف امتیاز با استقلال در صدر جدول لیگ برتر بیشتر 
کند و این تیم را امیدوارتر از همیشــه به حضور در صدر 
جدول نگه دارد اما حالا با بزرگترین چالش خود در فصل 
جاری روبرو می شــود که شاید به بهای از دست دادن هر 

دو جام مهم این تیم در فوتبال کشور شود.
حــالا کادر فنی پرســپولیس چــاره ای جــز اطاعت از 
تصمیم های بیرانونــد ندارد. دروازه بان تیم ملی ایران در 
ابتــدای فصل مانع از جذب دروازه بان دوم خارجی برای 
پرسپولیس شد تا رفیعی به عنوان گلری جوان جانشین 
او در فصل جاری شــود و حالا وظیفه ای سنگین برای پر 

کردن جای خالی او داشته باشد.
رفیعــی در فصل جــاری تنها یک بــار مقابل ذوب آهن 
اصفهــان در چارچــوب دروازه سرخپوشــان بــه دلیل 
محرومیــت بیرانوند قرار گرفت که با پیروزی یک بر صفر 

پرسپولیس همراه بود.

پرسپولیسدروازهبانجدیدجذبمیکند؟

چالش بزرگِ گلر جوان

مهدی طارمی لژیونــر تیم پورتو در آخرین ماه های 
حضورش در پرتغال روزهای ســختی را پشــت سر 
می گذارد و مشــتاقانه منتظــر پایان فصل و حضور 
در »اینتر« اســت. مهدی طارمی لژیونر ایرانی تیم 
پورتــو در هفته های اخیر جایــگاه ثابت خود را در 
تیمش از دست داده اســت و »سرژیو کونسیسائو« 
ســرمربی پورتو نه تنها به او بازی نمی دهد بلکه در 
۳ دیدار اخیر حتی در لیســت نفــرات تیمش هم 
حضور نداشــت. قرارداد طارمــی در پایان فصل با 
پورتو به پایان می رســد این بازیکن طبق مذاکراتی 
کــه با »اینتر« انجام داده اســت قصــد دارد فصل 

آینــده با پیراهن این تیــم ایتالیایی به میدان برود 
و ظاهراً همین مســاله موجب بروز چنین مشکلاتی 
در بــرای او در پورتو شــده اســت.پایگاه خبری » 
Tuttosport« ایتالیا در یادداشــتی به بررســی 
وضعیت مهدی طارمی پرداخته است و در خصوص 
شرایط سختی طارمی در پورتو نوشته است که این 
بازیکــن تاوان انتخابش را می دهــد و در هفته های 
اخیر به دلیل اینکه فرصت بازی به او نرسیده تشنه 
بازی است و رنج می برد.طارمی از زمان بازگشت از 
جام ملت های آسیا تنها ۳۲ دقیقه مقابل آرسنال در 
لیگ قهرمانان اروپا و ۲۲ دقیقه دیگر در لیگ داخلی 

مقابل آروکا به میــدان رفت که این غیبت در ابتدا 
به دلیل مصدومیت بود اما ســپس تصمیمات فنی 
»کونسیسائو« منجر به غیبت او در تیم شد.هرچند 

»کونسیســائو« در آخرین کنفرانــس خبری خود 
اعلام کرده اســت که غیبت طارمی هیچ ارتباطی با 
تصمیمش مبنــی بر ترک پورتو ندارد و همچنان از 
قابلیت هــای طارمی بهره می گیرد.با این وجود، این 
روزنامه ایتالیایی توضیح می دهد که طارمی از قبل 
برای فصل آینده یک هدف شــخصی تعیین کرده 
اســت و این ستاره ایرانی مشتاق است نقش مهمی 
در سیستم »سیمونه اینزاگی« ایفا کند و تاوان این 

انتخاب را اکنون در پورتو پرداخت می کند.
پورتــو در حال حاضر بــا ۵۸ امتیاز در رده ســوم 
لیــگ برتر فوتبال پرتغال قــرار دارد و اختلافش با 
اسپوتینگ صدرنشــین ۱۰ امتیاز و با بنفیکای رده 

دومی ۹ امتیاز است.

بهترین مســکن بدون نســخه )OTC( چیست؟ 
بســتگی به این دارد که چه دردی داشته باشید و 
چرا. اگر بتوانید با یک دارو، علت اصلی درد را هدف 
بگیرید، دردتان بهتر خواهد شــد. هرچند وضعیت 
ســلامتی خاص شــما می تواند این معادله را تغییر 
بدهد، اما یک ســری اطلاعات کلی به شــما ارائه 

می دهیم.

ایبوپروفن و ناپروکسن  
ایبوپروفــن و ناپروکســن، داروهــای ضدالتهــاب 
غیراســتروئیدی هســتند که تب را کاهش داده و 
پروستاگلاندین ها )ترکیباتی که عامل درد و التهاب 

هستند( را مهار می کنند.
بهترین برای: سردردها، دردهای عضلانی استخوانی، 

آرتریت، دندان درد، کمردرد، آفتاب سوختگی.

نکتــه: ایبوپروفن و ناپروکســن بــرای افرادی که 
احتمال خونریزی دارند، بهتر از آسپرین هستند.

استفاده نکنید برای: دردهای عصبی
منع مصرف دارید اگــر: داروهای رقیق کننده خون 
مصرف می کنید یا فشــارخون بالای کنترل نشــده، 
نارســایی قلبی یا ســابقه زخم یا بیماری کبدی یا 

کلیوی دارید.
استامینوفن  

اســتامینوفن یک داروی تب بُر و ضددرد است که 

عملکــرد آن در مغز بــوده و می تواند با تغییر حس 
درد در بدن، دردهای خفیف تا متوســط را تسکین 

دهد.
بهترین برای: ســردرد، دردهای عضلانی، گلودرد، 

دندان درد، کمردرد و کشیدگی ها.
نکته: استامینوفن بهترین مسکن برای افرادی است 

که مشکلات گوارشی دارند.
اســتفاده نکنید بــرای: درد عصبی یــا بیماری های 

التهابی مثل آرتریت.

روزنامــه اماراتی الخلیج یکــی از دلایل اوج گیری 
اتحاد کلباء را درخشش مهدی قایدی دانست.

بدون شــک مهدی قایدی بهترین بازیکن و ستاره 
تیمش در این فصل بوده اســت. ستاره ایرانی اتحاد 
کلباء در این فصل توانســته است که 11 گل برای 
تیمــش به ثمر برســاند و با ثبت ســه پاس گل و 
گرفتن ســه پنالتی، نقش پر رنگی در نتایج مثبتی 

که این تیم کسب کرده، داشته است.

این تیم در آخرین بازی خود توانست دست به کار 
بزرگــی زده و با غلبه بر العین، ایــن تیم را از دور 
مسابقات جام حذفی کنار بزند و پای به دیدار نیمه 
نهایی بگذارد. مســابقه ای که با درخشــش قایدی 

همراه شد و او هر دو گل تیمش را به ثمر رساند.
روزنامه الخلیج امارات از درخشــش مهدی قایدی 
به عنــوان یکــی از دلایل اصلی اوج گیــری اتحاد 
کلباء نوشــت: قایــدی یکی از بهتریــن بازی های 

فصلش را به نمایش گذاشــت. او نشان می دهد که 
با حبیب الفردان به هماهنگی لازم رســیده است و 

حرکت هایش بارها روی دفاع العین فشار آورد.
مهدی قایدی روزهای خوبی را با اتحاد کلباء تجربه 
می کند. او بازیکن الاهلی اســت و به صورت قرضی 

برای زردپوشان بازی می کند.
 به نظر می رسد این مهاجم ایرانی با پیشنهادهایی از 
تیم های اروپایی مواجه شده و حتی بحث حضورش 
در پورتــو و جایگزینی با مهدی طارمی در این تیم 

مطرح است.

 طارمی تاوان انتخابش را می دهد!

نکاتی در مورد چند داروی مُسکن رایج

نقش ویژه قایدی در اوج گیری اتحاد کلباء

آگهی مفقودی
برگ سبز خودروی سواری هاچ بک  )تیبا2( مدل 1396 به شماره موتور

M158517348  و شــماره شاسی NAS821100H1129867 و 
شــماره پلاک 294ص33 ایران 31 مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

برگزاری انتخابات ۸ فدراسیون در ۶ ماه پایانی ۱۴۰۲

۷ فدراسیون در انتظار تعیین رئیس
انتخاباتی هشــت فدراسیون  مجمع 
ورزشــی طی شــش ماهه دوم سال 
گذشته برگزار شد و هفت فدراسیون 
نیز در انتظار تعیین رییس و برگزاری 
مجمع قــرار دارند. تعییــن تکلیف 
ورزشــی  فدراســیون های  وضعیت 
از جملــه مهم ترین مســائل ورزش 
کشــور اســت و با توجه بــه اینکه 
که طی شش  فدراسیون هایی  تعداد 
ماهه دوم ســال گذشته تحت سرپرستی اداره می شدند، حدود ۱۴ فدراسیون 
بود، بنابراین روند برگزاری مجامع انتخاباتی فدراسیون های ورزشی تسریع و 

انتخابات هشت فدراسیون برگزار شد.
مجامع انتخاباتی کدام  فدراسیون ها برگزار شد؟  

فدراســیون های والیبال، ســوارکاری، چوگان، ورزش کارگــری، جانبازان و 
توان یابان،  آمادگی جســمانی و تندرســتی، تنیس روی میــز و ورزش های 

ناشنوایان هشت فدراسیونی بودند که مجامع انتخاباتی آن ها برگزار شد.
انتخابات کدام فدراسیون ها برگزار نشده است؟  

فدراســیون های دوومیدانی، ترای اتلون، کونگ فو، شطرنج، بولینگ و بیلیارد، 
انجمن های ورزشــی و ورزش های رزمی، هفت فدراســیونی هستند که هنوز 
مجامع انتخاباتی آن ها برگزار نشــده و باید در اســرع وقت شــاهد برگزاری 
انتخابات آن ها باشــیم. باید خاطرنشــان کرد در مورد سه فدراسیون راگبی، 
بادبانی و فدراســیون ورزش های دریایی و ساحلی؛ طبق اعلام وزارت ورزش 
فدراســیون ورزش های دریایی و ساحل منحل شده است و طبق اعلام معاون 
توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان فدراسیون راگبی به 
صورت مستقل فعالیت خواهد کرد و رشته های تابعه فدراسیون بادبانی نیز به 

عنوان زیر مجموعه فدراسیون قایقرانی فعالیت خود را ادامه می دهند.

کاظمی بهترین ریباندر بسکتبال غرب آسیا
کاپیتــان تیــم شــهرداری گرگان، 
در صــدر جدول رده بنــدی بهترین 
ریباندرهای ســوپر لیگ بســکتبال 
غرب آســیا قرار دارد. تیم بسکتبال 
شهرداری گرگان در حال موفق شد 
به عنوان نخســتین تیم راهی فینال 
سوپر لیگ غرب آســیا شود که اگر 
نبود،  ارســلان کاظمی  درخشــش 
شــاید این اتفاق فعلا رخ نداده بود و 
شــاگردان هاشمی باید در بازی سوم مقابل الشرطه، سرنوشت خود را تعیین 

می کردند. 
در جریان دیدار دوم سری مرحله نیمه نهایی این رقابت ها، ارسلان کاظمی با 
کســب ۴ امتیاز، ثبت ۱۴ ریباند، ۵ پاس گل و ۶ توپ ربایی، تاثیرگذاری ۲۳ 
را در ترکیب شهرداری گرگان داشت تا به همراه سینا واحدی که او هم تاثیر 
گذاری ۲۳ )۲۸ امتیاز، ۵ ریباند، ۳ پاس گل و یک توپ ربایی( را داشت، یکی 

از دو بازیکن برتر این تیم شود.

نکات تغذیه ای روزه داری در دیابتی ها
برخی افراد مبتلا به دیابت، تحت 
نظر پزشــک و با رعایــت برخی 
الگوهــای غذایــی می توانند روزه 

بگیرند.
برخی  دارند که  تاکید  متخصصان 
لحاظ رعایت  بــا  مبتلایان دیابت 
مــواردی و تحــت نظر پزشــک 
می توانند روزه بگیرند. افراد دیابتی 
به منظور پیشگیری از نوسان های 
قند خون می بایســت وعده های غذایی را سبک و با فاصله ۲ تا ۳ ساعته 
میل کنند؛ بنابراین دیابتی ها می بایست وعده سحری را در نزدیک ترین 

زمان ممکن به اذان صبح میل کنند و حتما سحری بخورند.
همچنیــن غذاهای فیبردار به ویژه ســوپ جو، نخود، اســفناج، کدو و 
چاشــنی هایی مانند شنبلیله، تخم گشــنیز، شوید و تخم خرفه، سماق، 
گزنه و دارچین استفاده کنند. مصرف مایعات به میزان کافی و دانه های 
لعابی مانند خاکشیر، تخم ریحان و تخم شربتی به منظور  پیشگیری از 

افت فشار خون و یبوست نیز توصیه می شود.
افــراد دیابتی از روغن های گیاهی برای وعده های غذایی خود اســتفاده 
کنند. مصرف بادام، فندوق و پسته برای دیابتی ها توصیه می شود. ورزش 
سبک برای افراد دیابتی که دیابت نوع ۲ دارند توصیه می شود، ورزش در 

این افراد حدود یک تا ۲ ساعت پس از افطار توصیه می شود.
بنابــر اعلام دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشــت، افراد دیابتی به 
منظور جلوگیری از افزایش ناگهانی قند خون از پرخوری در وعده افطار 
خودداری کنند. همچنین دیابتی ها برای خوردن مصرف شــیرینی، در 
مصرف زولبیا و بامیه احتیاط کنند. دیابتی ها نیز بهتر اســت وعده افطار 
را با مصرف مایعات گرم مانند آب جوش، چای کم رنگ و شــیرینی های 

طبیعی مانند توت خشک، مویز و گاهی خرما شروع کنند. 

خبر

کوتاهازسلامت

بیدارشــدن از خواب با دست های سفت یک 
مشکل نسبتا شــایع است. آرتروز یا التهاب 
مفاصل، تغییرات تاندون و حتی فشرده شدن 
اعصاب دســت می توانند از دلایل این سفت  

شدن باشند.

»وری ول هلث« در گزارشــی به دلایل سفتی دست 
هنگام صبح و نحوه تشــخیص و درمان آن پرداخته 

است.

دلایل سفت شدن دست ها هنگام صبح  
طیف گســترده ای از عوامل می توانند باعث شــوند 
صبح ها با سفتی دســت از خواب بیدار شویم که در 

ادامه به برخی از آن ها اشاره می کنیم.

آرتریت یا التهاب مفاصل  
آرتریت دسته بزرگی از بیماری ها است که باعث درد، 
تورم یا التهاب مفاصل می شود. هنگامی که آرتریت، 
مفاصل دست یا انگشتان را تحت تاثیر قرار می دهد، 

سفتی صبحگاهی دست به وجود می آید.
ســه نوع آرتریت رایــج عبارتند از: آرتــروز: یکی از 
شــایع ترین دلایل سفتی دســت صبحگاهی است و 
زمانی رخ می دهــد که غضروف صاف و لغزنده ای که 
مفصل را می پوشاند، با گذشت زمان دچار ساییدگی 

شود و شروع به از بین رفتن کند.
آرتریت روماتوئید یا روماتیســم مفصلی: این بیماری 
خودایمنی زمانــی رخ می دهد که بدن به پوشــش 
مفاصل خود حملــه می کند. آرتریت روماتوئید اغلب 
مفاصل کوچکتر مانند مفاصل دســت و انگشــتان را 
تحت تاثیر قرار می دهد و منجر به درد و سفتی دست 

در صبح می شود.
آرتریــت پســوریاتیک: این نوع آرتریــت با بیماری 
پوستی پسوریازیس همراه اســت؛ بیماری که باعث 
می شود بدن به پوشش  مفصلی اش حمله کند و منجر 

به تورم و التهاب شود.

تنوسینوویت تنگی )انگشت ماشه ای)  
تاندون هایــی کــه انگشــتان را خــم می کنند، در 
تونل هایــی به نام غلاف محصور شــده اند که معمولا 
آزادانه میان آن ها سُــر می خورنــد. گاهی اوقات این 

غلاف، ضخیم یا ملتهب می شــود و در نتیجه حرکت 
تاندون ها محدود می شــود. این وضعیــت که آن را 
انگشت ماشــه ای می نامند، به ســفتی یا قفل شدن 
مفاصل انگشتان منجر می شود؛ به ویژه صبح ها و در 

صورتی که مدت طولانی حرکت داده نشده باشند.

انقباض دوپویترن  
انقباض دوپویترن زمانی اتفاق  می افتد که لایه بافت 
زیر پوست شــما به طور غیرطبیعی ضخیم می شود. 
این بیماری عمدتا کف دست و انگشتان را تحت تاثیر 
قرار می دهد و به ســفتی و بدشــکلی دست ها منجر 

می شود و به تدریج پیشرفت می کند.

سندرم تونل کارپال  
سندرم تونل کارپال زمانی به وجود می آید که عصب 
میانی  دســت  که از طریق تونل کارپال در مچ دست 

عبور می کند، فشرده یا ملتهب شود.
با اینکه این علائم هر ســاعتی از شبانه روز می توانند 
ظاهــر شــود، احتمالا صبح هــا که از خــواب بیدار 

می شوید، شدیدترند.
ســفتی دســت ها معمولا با حرکت دادن انگشتان و 
دســت ها بهبود می یابد، اما حداقــل ۳۰ دقیقه وقت 

لازم است تا از بین بروند.

چه داروهایی موجب ســفتی دســت صبحگاهی   
می شوند؟

ایــن داروهای کاهش کلســترول  اســتاتین ها: 
ممکن است در ۲۵ درصد مصرف کنندگان درد و 

گرفتگی عضلانی ایجاد کنند.
آنتی بیوتیک های فلوروکینولون: مصرف این نوع 
آنتی بیوتیک مانند سیپرو )سیپروفلوکساسین( در 
برخی افراد به سفتی عضلات، حساسیت به لمس 

یا تاندونیت منجر می شود.
داروهای ضد روان پریشــی: ایــن داروها که برای 
درمان اســکیزوفرنی، شیدایی و اختلال دوقطبی 
اســتفاده می شوند، باعث ســفتی عضلات یا درد 
مفاصل می شوند. داروی ریسپریدون یکی از این 

موارد است.
مایفورتیــک )مایکوفنــولات(: نوعــی دارو برای 
سیستم ایمنی بدن در پیوند اعضا است که برای 
جلوگیری از پس زده شــدن عضو جدید از بدن 
تجویز می شــود. این دارو نیز ممکن است باعث درد، 

تورم یا سفتی مفاصل شود.

چگونه عارضه ســفتی دســت را در خانه درمان   
کنیم؟

درمان های خانگی زیر ممکن است سفتی دستان در 
اول صبح را تسکین دهند:

ایبوپروفن  داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی مانند 
یا ناپروکسن سدیم

تمرین دادن ملایم دســت ها مانند فشردن توپ های 
انعطاف پذیر که در مواقع اســترس استفاده می شوند، 

یا ضربه زدن آرام و مکرر به انگشتان
گرم کردن یا یخ گذاشتن روی ناحیه آسیب دیده

استفاده از آتل در طول شب برای جلوگیری از سفتی 
دست

تعیین موقعیت و وضعیت دست در شب  
مشت کردن دست ها در طول شب می تواند به سفتی 

دست در صبحگاه منجر شود.
اســتفاده از آتل یا ابزار کمکــی ارتوپدی که عضو را 
ثابت نگه می دارد، به باز نگه داشــتن انگشتان کمک 
می کند و مانع سفت شــدن دست ها هنگام خواب و 

استراحت می شود.
اگر درمان های خانگی در تسکین سفت شدن دست ها 
راهگشــا نبود، بهتر است سراغ روش های تخصصی و 

پزشکی بروید.
این روش ها عبارتند از: توانبخشــی یــا فیزیوتراپی: 
فیزیوتراپی سرپایی به کاهش سفتی ناشی از آرتریت، 
انگشت ماشه ای یا سندرم تونل کارپال کمک می کند. 
متخصص یا درمانگر ممکن اســت برای بهبود دست 
شــما از روش های عملی اســتفاده کند یا به شــما 
تمرین های کششی و قدرتی بدهد که در خانه تمرین 

کنید.
مصرف دارو: در برخی موارد ممکن است متخصص یا 
پزشک برای بیمار داروهایی مانند کورتیکواستروئیدها 
و داروهای ضدروماتیسم اصلاح کننده بیماری تجویز 

کند.
تزریق: گاهی هم تزریق پیشــنهاد می شــود. در این 
صورت برای کاهش سفتی دســت ناشی از آرتریت، 
ســندرم دوپویترن، ســندرم تونل کارپال یا انگشت 

ماشه ای کورتیکواستروئید تزریق می شود.
در برخــی مــوارد دیگر هم برای بهبــود این عارضه 

جراحی پیشنهاد می شود.

عوارض و عوامل خطر  
سفتی دست صبحگاهی اغلب یکی از نشانه های اولیه 
مشکلات دیگر مربوط به سلامتی است که در صورت 
بی توجهی می تواند به تــورم، درد صبحگاهی یا درد 
هنگام فعالیت، تغییر شکل دست یا انگشتان، از بین 
رفتن تدریجی توان حرکت دســت یا گرفتگی و قفل 

شدن انگشتان منتهی شود.
این عارضه ممکن اســت هرکس را در هر سن وسالی 
دچــار کند اما برخی افــراد بیشــتر در معرض این 
عارضه اند. از جمله افراد میانســال یا مسن تر، افرادی 
با سابقه خانوادگی این مشکل، افراد مبتلا به دیابت، 
مصرف سیگار و الکل و انجام دادن فعالیت طولانی و 

تکراری با دست ها.
رایج ترین آزمایش های تشخیصی برای شناسایی علل 
سفتی دســت عبارتند از: اشعه اکس، آزمایش خون، 

الکترومیوگرام، ام آرای و سونوگرافی.
اگر هنگام بیدار شدن از خواب در دستانتان احساس 
سفتی می کنید، حتما در مورد علائم آن با متخصص 
و پزشک مشورت کنید. زیرا درست رسیدگی نکردن 
بــه آن،  می تواند تورم و حتی از دســت دادن دائمی 

عملکرد دست را در پی داشته باشد.

علت گرفتگی و سفتی دست ها در هنگام صبح  چیست؟
سلامت

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای علی سلطانی وكالتا مع الواسطه از طرف )مالک( طوبی رسولیان برابر وکالتنامه های 
۲۳۱۱۴ مورخه ۱۴۰۲/۱۱/۲ دفترخانه ۱۸ مهاباد و تفویض وکالت ۷۳۰۷۵ مورخه ۱۴۰۲/۱۱/۱۵ 
دفترخانه ۷ مهاباد با ارئه تقاضانامه و استشهادیه محلی مصدق و اعلام اینکه سند مالکیت تکبرگی 
ششدانگ عرصه و اعیان یک باب ساختمان به مساحت ۴۶/۱۵ متر مربع بشماره پلاک ثبتی 
۵۶۶ فرعی از ۱۹۵۷ اصلی واقع در بخش ۱۵ مهاباد به شماره چاپی سند ۴۶۶۵۶۶ب ۹۰ و ذیل 
ثبت ۵۱۹ دفتر ۳۵۷ صفحه ۸۶ و دفتر الکترونیک ۱۴۰۳۲۰۳۱۳۰۰۷۰۰۰۲۱۶ که به نام طوبی 
رسولیان ثبت و صادر گردیده در اثر سهل انگاری مفقود شده است لذا مطابق تبصره ماده ۱۲۰ 
آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی می شود تا هر کس مدعی انجام معامله یا وجود سند 
مالکیت مذکور در نزد خود باشد ظرف مدت ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض خود را کتباً 
به اداره ثبت اسناد و املاک مهاباد تسلیم نموده و سند مالکیت رسید دریافت نماید. بدیهی است 

که پس از انقضای مهلت قانونی و عدم وصول واخواهی برابر مقررات المثنی صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار : روز یکشنبه مورخه ۱۴۰۳/۰۱/۱۹

محمد طلوعی -  رئیس اداره ثبت اسناد و املاک مهاباد
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مدیرکل نظارت بر احداث و تولید نیروگاه های ســاتبا با 
اشاره به برنامه ریزی وزارت نیرو در دولت سیزدهم برای 
ساخت ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر تا پایان کار 
دولت، گفت: شورای عالی اقتصاد در دو ماه پایانی سال 
گذشته مجوز ساخت حدود ۳۰۰۰ مگاوات نیروگاه بادی 
را ابلاغ کرده اســت که امیدواریم تا دو ســال آینده به 

شبکه سراسری برق متصل شوند. 
علی شــب نورد خاطرنشان کرد: شــورای عالی اقتصاد 
توســعه نیروگاه های بــادی را در دو ماه پایانی ســال 
ابلاغ کرده اســت، اسناد مناقصه تهیه شده، ساختگاه ها 
مشــخص شده و تنها ســاز و کارهای اجرایی، برگزاری 
مناقصه در دستور کار است که با اطمینان می توان گفت 
تا یک مــاه آینده امیدواریم مناقصه آن برگزار شــود و 
حداقــل در فاز اول ۱۷۰۰ مگاوات مناقصه نیروگاه بادی 

انجام خواهد شد.

وی، برنامــه وزارت نیــرو بــرای توســعه نیروگاه های 
تجدیدپذیر را تشریح و اظهار کرد: بر اساس برنامه ریزی 
صورت گرفته در دولت ســیزدهم و وزارت نیرو، با شروع 
کار دولــت ســیزدهم، هدف گذاری ۱۰ هــزار مگاواتی 
برای توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر انجام شده که از 
این میزان حدود ۳۰۰۰ مگاوات به توســعه نیروگاه های 
بادی اختصاص یافته اســت. وی با تاکید بر اینکه ایران، 
کریدورهای بادی خوبی در شــمال شرق و شرق کشور 
دارد کــه باید از ایــن انرژی خدادادی به نحو احســن 
اســتفاده شــود، عنوان کرد: در دو ســال گذشته، ریل 

گذاری برای توسعه نیروگاه های بادی انجام شده است.
شــب نورد، نرخ خرید انرژی های تجدیدپذیر را در کشور 
توجیــه پذیر دانســت و افزود: با ابلاغ مصوبه شــورای 
عالی اقتصــاد در خصوص توســعه نیروگاه های بادی، 
قیمت خرید برق نیروگاه های بادی ۹.۵ ســنت برای هر 

کیلووات ساعت برای ۴.۵ ســال مصوب شده است و با 
توجــه به این امتیاز که از ابتــدا امکان فروش در بورس 
انرژی فراهم شــده اســت، ســرمایه گذارانی که در این 
حوزه وارد شــوند می توانند هر کیلووات برق تولیدی را 
۱۲ سنت به دولت بفروشند. شــب نورد درباره اقدامات 
ســاتبا برای اجرایی شدن توســعه انرژی های بادی در 
کشــور بیان کرد: با برنامه ریزی ساتبا، قرار است ساخت 
حــدود ۱۷۰۰ مگاوات نیروگاه بــادی طی حدود ۱ ماه 
آینده به مرحله مناقصه برســد. سرمایه گذارانی که در 
این حوزه فعالیت دارند می تواننــد به این مناقصه وارد 
شوند، در ساختگاه های مناسب شناسایی شده در شمال 
شرق و شــرق کشور با قیمت های مناسب اعلامی برنده 
شوند و ســاخت نیروگاه ها را آغاز کنند. شب نورد ابراز 
امیدواری کرد تا ۲ ســال آینده ۳۰۰۰ مگاوات نیروگاه 
بادی به شــبکه سراسری متصل شــود و یادآور شد: بر 
اســاس برنامه ریزی دولت، حدود ۲ ســال ریل گذاری 
این طرح انجام شــده و قرار است حدود ۲ سال اجرای 

این پــروژه ها به طول بینجامد. وی، دلایل الزام حرکت 
به سمت توســعه انرژی های تجدیدپذیر را بیان کرد و 
ادامه داد: ارزش انرژی های فسیلی بیش از اینهاست که 
بخواهند به عنوان سوخت در نیروگاه ها سوزانده و تبدیل 
به برق شــوند. با توجه به وجود پتانسیل خدادادی باد و 
خورشیدی در کشور، حال می توان با توجه به پیشرفت 
تکنولوژی و دســت یافتن به قیمت مناسب و اقتصادی 
به برق تجدیدپذیر دســت پیدا کنیم. شــب نورد ادامه 
داد: ۱۰ ســال پیش تصور این بود که تولید انرژی های 
تجدیدپذیر به صرفه نبود و حالا به جایی رسیده ایم که 
می توانیم بگوییم قیمــت آن حتی ارزان تر از انرژی های 
فسیلی در کشــور تمام می شود.از سوی دیگر کشور در 
تابستان به دلیل مصرف بالای برق مشکل کمبود انرژی 
دارد و در زمستان با مشکل کمبود سوخت مواجه است، 
بنابراین راهی به جز حرکت به سمت توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر وجود ندارد و دنیا هم به این ســمت حرکت 

کرده است.

از زیاده خواهی های  نتایج یک مطالعه جدید 
ترکیه پرده برداشته و نشان می دهد که این 
کشور قصد دارد تا با تکمیل پروژه داپ، ۸۳ 

درصد پتانسیل رودخانه ارس را مهار کند. 

مناقشــات آبی بر ســر رودخانه های مــرزی در نقاط 
مختلفــی دنیا وجــود دارد و معمولًا کشــورهایی که 
در بالادســت رودخانه ها هســتند، از ایــن ویژگی به 
عنوان اهرم فشاری بر کشورهای پایین دست استفاده 

می کنند.
این موضوع در منطقه خاورمیانه نیز پررنگ اســت و 
در ســال  های اخیر موضوع مناقشــات آبی کشور ما را 
درگیر کرده و متأسفانه عملکرد منفعلانه مسئولین در 
بحث "دیپلماسی محیط زیست" به کشورهایی همچون 
افغانســتان و ترکیه اجازه داده تا از موقعیت خود سوء 
اســتفاده کرده و قصد دارند که آب را ســلاحی برای 

تحت فشار گذاشتن جمهوری اسلامی ایران بسازند.
سیاســت های آبی خصمانه ترکیه در قبال کشورهای 
همســایه در حوضه دجله و فرات و در حوضه رودخانه 
ارس در قالب پروژه های "گاپ" و "داپ" دنبال می شود 
و این کشــور قصد دارد تا با ســاخت سدهای متعدد 
حقابه کشــورهای پایین دســت از ایــن رودخانه ها را 
پایمال کــرده و از آب به عنوان ابزار قدرت در منطقه 

استفاده کند.
پیــش از ایــن اثــر سدســازی های پــروژه گاپ در 
خشکســالی های اخیر عراق، ســوریه و ایران مشخص 
شــده بود و اکنــون همــه کارشناســان در رابطه با 
زیاده خواهی های این کشــور در حوضه آبریز رودخانه 

ارس هشدار می دهند.
به تازگی مطالعه جدیدی درخصوص نقشه های ترکیه 
در قبال رود ارس توسط سعید نسترنی عموقین، سیده 
زهرا قریشی، حجت میان آبادی و عاطفه پرورش ریزی 
انجام و در ســامانه نشر مجلات دانشگاه تهران منتشر 

شده است.
 این مطالعه نشــان می دهد که ترکیه با جلوگیری از 
ورود آب به سایر کشــورهای این حوضه قصد دارد تا 
83 درصد پتانســیل رود ارس را داخل مرزهای خود 

مهار کند.
در این مطالعه آمده است، کشور ترکیه تا قبل از سال 
2000 میلادی، تنها چهار ســد بــا مجموع ظرفیت 

621  میلیــون مترمکعب در حوضــه رودخانه ارس به 
بهره برداری رســانده بود اما طی دو دهه بعد، یعنی تا 
سال 2020 با ساخت پنج سد دیگر با مجموع ظرفیت 
846 میلیون مترمکعب، قادر بــه مهار یک میلیارد و 
468 میلیون مترمکعب از آب رودخانه ارس شده است.

امــا مقامات ترکیه به همین میزان بســنده نکرده  و از 
ســال 2014 احداث هفت ســد دیگر در حوضه ارس 
را هــم آغاز کرده اند. این ســدها در مجموع، ظرفیتی 
معادل یک میلیــارد و 874 میلیون مترمکعب دارند. 
علاوه بر این هفت سد، برنامه ریزی برای هفت سد دیگر 
نیز در دســتورکار مقامات ترکیه قرار گرفته است که 
برابر اطلاعات منتشرشــده مجموع ظرفیت آنها 401 

میلیون مترمکعب است. 
این بدان معناســت که پس از ساخت تمامی سدهای 
برنامه ریزی شده و در دست احداث، ترکیه قادر خواهد 
بود 3 میلیارد و 743 میلیون مترمکعب آب را در این 
حوضه آبریز فرامرزی مهار کند. این درحالی  است که 
برابر اطلاعات DSI، میانگین پتانسیل حوضه رودخانه 
ارس در کشور ترکیه برابر با 4 میلیارد و 473 میلیون 

مترمکعب است.
به بیان دیگر، ترکیه برنامه ریزی کرده که بیش از 83 
درصد پتانســیل حوضه آبریــز ارس را در خاک خود 

کنترل و مهــار کند، موضوعی کــه تأثیری عمیق بر 
پایین دست رودخانه خواهد گذاشت.

نویســندگان با اشــاره به سیاســت آب به جای نفت 
که در بســیاری از کشــورهای فاقد منابع نفت و گاز 
دیده می شــود، معتقد هستند، ترکیه در تأمین انرژی 
موردنیاز خود وابســته به کشــورهای منطقه اســت 
و به همین دلیل این کشــور درصدد اســت تا در کنار 
سیاست به حداقل رســاندن وابستگی به واردات نفت، 
تولید انــرژی برقابی خود و درنتیجــه آن کنترل آب 

به واسطه سد را افزایش دهد.
ترکیه به کمک رســانه ها خود را قربانی تنش آبی   

نشان داده است! 
محققان می گویند: سیاســتمداران ترکیه با تشــکیل 
ائتلافات آبی در ســطوح بازیگران استانی تا کشوری، 
در حال مشــروعیت  بخشــیدن به دو موضوع اساسی 

هستند:
1-ترکیه جزو کشــورهایی است که در تنش آبی قرار 

دارد
 2- سازه های کنترل آبی کشور ترکیه، تهدیدی برای 

کشورهای پایین دست نیستند.
کشــور ترکیه ائتلافات آبی متشکل از مقامات دولتی، 
متخصصــان آب و روزنامه نگاران ایجاد کرده اســت تا 

در ســطح بین الملل روایت های مشــابهی از بازیگران 
مختلف بیان شــود تا برای همگان یقین شود که آب 
ابزار دستیابی به اهداف سیاسی ترکیه نیست و شواهد 
نشــان می دهند که این کشور با اســتفاده از ابزارهای 
نوین دیپلماسی، در این مورد تا حد زیادی موفق بوده 

است.
نابودی مناطق اقتصادی شــمال غــرب ایران به   

واسطه کاهش آورده رودخانه ارس 
پژوهشــگران هشــدار می دهند که اقدامات ترکیه در 
حوضــه آبریز فرامرزی ارس بــر کمیت و کیفیت آب 
ایــن رودخانه تأثیر ســوء دارد. آنهــا می گویند تغییر 
کمیــت و کیفیت جریــان ورودی از رودخانه ارس به 
ایران می تواند »منطقــه آزاد تجاری ماکو« و »منطقه 
آزاد ارس« را که نقش مهمی در اقتصاد کشــور دارند، 

متضرر کنند.
همچنین »دشــت مغان« که درصــد قابل توجهی از 
امنیت غذایی ایــران را تأمین می کند، تحت تأثیر قرار 
می گیرد. تغییر کیفیت آب ارس و پروژه های توسعه ای 
در بالادســت در ارمنســتان و ترکیه در حوضه آبریز 
فرامرزی ارس از جمله عواملی هستند که می توانند بر 

شدت مناقشه میان کشورهای ساحلی ارس بیفزایند.
ضرورت بکارگیری "ابزارهای نوین دیپلماسی آب"   

محققــان این مطالعــه در پایان خاطرنشــان کردند: 
توصیه می شــود "ابزارهای نوین دیپلماسی آب" برای 
جمهوری اســلامی ایران در حوزه آبریز فرامرزی ارس 

شناسایی شد و کارکرد و کاربرد آن تعیین شود.
همچنین ضروری اســت بازیگران اثرگذار و اثرپذیر بر 
روابــط هیدروپلیتیکی ایران در حــوزه آبریز فرامرزی 
ارس در مقیاس فرو و فرامنطقه ای شناســایی شوند. 
این بازیگران ممکن از کشــورهای ثالثی باشند که از 
وجود مناقشــه در منطقه منتفع خواهند شد و ایجاد 
اختلاف بر ســر آب های مشترک فرامرزی حوزه آبریز 

ارس را عوامل برای دستیابی به اهداف خود یابند
همچنیــن تاکید می شــود کشــور ایــران در حوزه 
هیدروپلیتیک به طور عام نیازمند ظرفیت ســازی های 
نهادی ســازمانی اجتماعی و عمومی اســت. مطالعه 
انرژی و  اقدامــات هیدروپولیتیکــی  درهم تنیدگــی 
ترانزیتی ترکیه در کنار تحولات سیاســی و امنیتی در 
منطقه دارای اهمیت است که امید است در دستور کار 

جدی نهادهای سیاستگذار در کشور قرار گیرد.

ترکیه۸۳درصدارسرامصادرهمیکند

نابودی مناطق اقتصادی شمال غرب ایران

بهره برداری از ۳۰۰۰ مگاوات نیروگاه بادی در کشور 

حل جدول شماره 585

   افقی :
1-نوعیحج
2-آرزوها

۳-نفس،خون،نفسغنیمتیحرفعصا
4-گندمکوبیده،گندمآسیاشده،دستورصورتفلكی

5-شكستنیورزشیویتامینانعقادخون،ویتامینجدولی
6-کولیملامتکننده

7-نشانهجمع،بلهشیرازی،بلهبیادبهیاهو
۸-دارایحرارت،واحداندازهگیریالا،شاید

9-درجوابهویدوستی
10-آبزیمفید

11-روغنصنعتی

عمودی :
NBA1-نامکوچکآرمسترونگدر

2-نامیبرایگنجشك
۳-دولتهاگموارونه

4-ازاعضایتنفسیسگبیمار،گردنبندمروارید
5-مجــازاتشــرعی،انــدازهعلــمومعرفــت،خبــرواطــلاع،اداره

تأمینات
6-دانشمندسرپرست

7-کشورها،سرزمینهابرادرپدر
۸-اهلی،مطیعژنهمردیف

9-دانهخوشبو،سیاهدانهمعطربدهی
10-طرح،نمونه

11-بلند،بلندومرتفع،مرتفع

جدول شماره 586 تولید ۲۵۰هزار مگاوات ساعت برق
 توسط نیروگاه های برق آبی 

معاون بهره برداری شرکت 
توسعه منابع آب و نیروی 
ایران گفــت: نیروگاه های 
برق آبــی شــرکت آب و 
امسال  نوروز  ایام  در  نیرو 
بالغ بر ۲۵۰ هزار مگاوات 
ساعت تولید انرژی پاک و 

تجدیدپذیر داشته اند. 
افــزود:  ایــزدی  وحیــد 
نیروگاه های برق آبی شــرکت آب و نیرو در ایام نوروز با آمادگی 

کامل به تولید انرژی پاک و تجدیدپذیر پرداختند.
وی خاطرنشان کرد: در تعطیلات ایام نوروز و حتی لحظه تحویل 
سال نو پرسنل نیروگاه های برق آبی شرکت آب و نیرو در محیط 
نیروگاه ها حضور داشتند و هم زمان که واحدهای نیروگاه در حال 
تولیــد انرژی و تأمین برق خانه های هم وطنان و صنعت کشــور 

بوده اند، جشن نوروز را برگزار کردند.
معاون بهره برداری شــرکت توسعه منابع آب و نیروی ایران ادامه 
داد: همچنین در این ایام با بارش های خوبی که از ابتدای ســال 
جدید در حوضه های آبریز غرب و جنوب غرب به وقوع پیوســت، 
ســدهای شــرکت آب و نیرو ضمــن کنترل ســیلاب ها، بخش 
عمده ای از روانآب را در مخازن خود ذخیره کردند و به پرشدگی 

مطلوبی رسیده اند.
ایزدی گفت: نیروگاه های برق آبی شرکت آب و نیرو در این مدت 
بالغ بر ۲۵۰ هزار مگاوات ســاعت تولید انرژی پاک و تجدیدپذیر 

داشته اند.
وی ادامه داد: نیروگاه های کارون ۴، گتوند و رودبار لرســتان در 
حوضه جنوب و جنوب غرب، ســیمره و داریان و سردشــت در 
حوضه غرب کشور در حال تولید انرژی بوده و این خدمت رسانی 
همچنان نیز ادامه دارد و نقش بسزایی در تأمین پیک برق شبکه 

سراسری دارند

" مختار" سومین مخزن 
ذخیره سازی گاز طبیعی کشور می شود 

بعد از میادین "ســراجه" در قم و 
"شــوریجه" در خراســان رضوی، 
"مختــار" در اســتان کهکیلویه و 
بویراحمــد، بــه عنوان ســومین 
مخزن ذخیره ســازی گاز طبیعی 

ایران توسعه خواهد یافت. 
بحــث مهــم ذخیره ســازی گاز 
طبیعــی در فصول گرم ســال و 
برداشــت از منابع ذخیره شده در 
فصول ســرد ســال، به عنوان یک طرح راهبردی به منظور جلوگیری از 
افت فشــار شــبکه در مناطق پرجمعیت و پرمصرف در روزهای سرد و 

کاهش اثرناترازی گاز به صورت جدی در دستور کار قرار دارد.
هم اکنون از دو مخزن ســراجه و شــوریجه، برای ذخیره ســازی گاز و 
برداشــت و تزریق گاز ذخیره سازی شــده در فصول سرد سال استفاده 
می شود و این دو مخزن هر کدام طرح های توسعه ای درحال اجرا دارند.

در بحث ذخیره ســازی گاز با عقب ماندگی های سنواتی مواجه هستیم و 
طرح های توسعه ای در این بخش باید با سرعت بیشتری اجرایی شود.

در همین زمینه، مهدی حیدری، مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی 
ایران از آغاز توسعه میدان گازی مختار با حفاری نخستین چاه در آینده 
نزدیک خبر داد و گفت: پروژه مختار یکی از پروژه های مهم و اساســی 
بوده که با تمرکز ویژه و با محوریت شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران 

در حال انجام است.
وی افزود: پس از رفع مشکلات و مقدمات، اجرای پروژه از شرایط خوبی 
برخوردار شــده و به زودی با حضور دکل و کامل شدن موقعیت، شاهد 

حفاری اولین چاه خواهیم بود.
مدیر عامل شــرکت نفت مرکزی تصریح کرد: با حفر این چاه، اطلاعات 
کاملی از میدان و مخزن مختار به دست می آید تا تحلیل کاملی داشته 
باشــیم و بتوانیم نگاه منطقی و درازمدت شــرکت ملی نفت را در این 

منطقه ترسیم کنیم.
حیدری با بیان اینکه با توسعه این میدان چشم انداز روشنی پیش روی 
این منطقه قرار خواهد داشــت، خاطرنشان کرد: مجموعه شرکت ملی 
نفت ایران و وزارت نفت هیچ وقت نمی تواند نســبت به محیط پیرامون 
خود در مجموعه صنعت نفت بی تفاوت باشد، هر جایی که صنعت نفت 
در آن شــروع به کار کرده، نه تنها عمران و آبادی و اشتغال ایجاد شده، 
بلکه نگاه دغدغه مند وزارت نفت نسبت به محیط پیرامونی وجود داشته 

است.
وی گفــت: اعتقاد داریــم تولید پایدار با پایــداری در محیط معنا پیدا 
می کند، اگر جایی اراضی گرفته شــده یا آسیبی به محیطی وارد شده، 
حتماً ســعی کرده ایم بــا نگاه ویژه ای به محیط زیســت، دغدغه مندانه 

پیگیری کنیم و در این زمینه کوتاهی نخواهیم کرد.
طبق اعلام رســمی وزارت نفت، نکته مهم در توسعه این میدان گازی 
آن است که میدان گازی مختار پس از تخلیه کامل با توجه به موقعیت 
اســتراتژیک اســتان کهگیلویه و بویر احمد، به عنوان ســومین مخزن 
ذخیره سازی گاز طبیعی در شرکت نفت مناطق مرکزی ایران به فعالیت 

خود ادامه خواهد داد. 
این میدان گازی، از میدان های هیدروکربوری توسعه نیافته کشور است 
که به لحــاظ نزدیکی به مراکز پرجمعیت و خطــوط لوله گاز، میدانی 
ایده آل برای ذخیره سازی محســوب می شود. براساس برآوردهای اولیه 
پس از تخلیه مخزن ، امکان ذخیره ســازی سالانه معادل یک میلیارد و 

250 میلیون متر مکعب گاز فراهم می شود.
بر این اســاس، در هشت ماه گرم سال روزانه پنج میلیون مترمکعب در 
مخزن ذخیره و در ماه های سرد ســال روزانه 10 میلیون مترمکعب از 

آن باز تولید خواهد شد.
 این مخزن در اســتان کهگیلویه و بویراحمد و در فاصله 10 کیلومتری 
شهر یاسوج واقع شده است و وجود گاز در مخزن مختار با حفر نخستین 

چاه اکتشافی در سال 1369 به اثبات رسید.

کارشناسحوزهآبپاسخداد:

تابستان مشکل کم آبی خواهیم داشت؟ 

یک کارشــناس حوزه آب گفت: ما به طور متوسط سالی ۵ میلیارد متر 
مکعب از آب های زیرزمینی را به صورت مازاد توان برداشــت می کنیم، 

بنابراین انتظار حل شدن مسئله فرونشست را نداشته باشیم. 
مهدی قمشــی ، درباره اوضاع آبی در سال جاری اظهار داشت: در حال 
حاضر شــرایط آبی در غرب کشــور تقریبا نرمال است و در بخش های 
زیادی خصوصا شــرق کشور زیر نرمال اســت ولی هنوز ناامید نیستیم 
چون بارش هایی پیش بینی شده و باید امیدوار بود که بقیه نقاط کشور 

هم شرایط نرمالی را داشته باشند.
وی افزود: به طور کلی حتی در سال نرمال هم به خاطر بار مصرفی که 
روی منابع آب ایجاد شــده و روز به روز هم بیشــتر می شود، همچنان 
خشکسالی نســبی داریم و به لحاظ تامین آب محدودیت داریم. دلیل 
آن هــم این که منابع آب بیش از اندازه به بخش های مختلف تخصیص 
خصوصا بخش کشــاورزی تخصیص پیدا کرده اســت، بنابراین در سال 

نرمال انتظار اوضاع خوب آبی نداریم.
این کارشــناس حوزه آب تاکید کرد: شرایط کنونی که به لحاظ آبی با 
آن دست به گریبان هستیم؛ طبیعی است زیرا با منابع آب درست رفتار 
نکردیم و برنامه ریزی درســتی نداشتیم به همین دلیل هم خشکسالی 
انسان ســاز را تجربه می کنیم و باتوجه به اینکه به لحاظ مدیریت منابع 
آب دچار مشــکلات بوده ایم و آب را بیش از حد به بخش های مختلف 
اختصاص داده ایم در سال نرمال هم نباید منتظر وضعیت نرمال باشیم 

و خشکی نسبی در بخش های مصرف خواهیم داشت.
وی یادآور شــد: در کشــور ما بار بیش از حدی بر منابع آب سوار شده 
نتیجــه اینکه منتظر وضعیت عادی نیســتیم حال آنکه اگر بدرســتی 
مدیریت و تخصیص داده می شــد شــرایط خشــکالی را بدون دغدغه 
می توانســتیم پشــت ســر بگذاریم اما این اتفاق نیفتاده است و اکنون 

منتظر اعلام خشکی در برخی بخش ها هستیم.
اســتاد دانشــگاه شــهید چمران اهواز با اشــاره به تداوم و گسترش 
فرونشســت در ســطح کشــور گفت: به خاطر عدم تعادل در تغذیه 
آب های زیرزمینی و برداشــت های بی رویه ســال ها اســت که تعادل 
آب های زیرزمینی به هم خورده اســت، ما به طور متوســط سالی ۵ 
میلیارد متر مکعب از آب های زیرمینی را به صورت مازاد توان برداشت 
می کنیم، بنابراین انتظار حل شدن مسئله فرونشست را نداشته باشیم 
مگر اینکه در برداشت از منابع آب زیرزمینی تجدیدنظر صورت گیرد، 
ضمن اینکه از نظر بارش ها ســال زیر نرمال هستیم بنابراین وضعیت 
آب زیرزمینی عادی نیســت ضمن اینکه بارگــذاری هم بیش از حد 

است.
وی خاطرنشان کرد: حتی در سال های فرانرمال بارشی هم منتظر تغییر 
در آب های زیرزمینی نیســتیم چون برداشت ها بیش از توان است و تا 
سیاســت ها و مصرف آب زیرزمینی مدیریت نشــود، چاه های غیرمجاز 
مســدود نشوند و اســتفاده از آب های زیرزمینی مدیریت نشود منتظر 

معجزه نباشیم و مخاطرات همچنان تداوم خواهد داشت

خبر
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نواختن  و  مهارت های سنتی ســاختن   
دوتار و کمانچه در زمــره قدیمی ترین، 
موسیقی  ابزار  محبوب ترین  و  رایج ترین 
کشور اســت که به شکل گسترده رواج 

دارد.

بنا به تعریف سازمان یونسکو میراث فرهنگی به بناها و 
اشیا محدود نمی شود و بر همین اساس است که این 
مفهوم دربردارنده سنت ها و تجلی زنده برجای مانده از 
نیاکان ما نیز می شود که نسل به نسل و سینه به سینه 

به ما منتقل شده است.
سنت های شفاهی، هنرهای نمایشی، اعمال اجتماعی، 
آئین ها، رویدادهای جشــنی، دانش و اقدامات مربوط 
به طبیعت و کیهان، دانش و مهارت های تولید صنایع 
ســنتی از جمله مواردی به حساب می آید که اگر چه 
بسیار آسیب پذیر است، اما امروزه به عاملی مهم برای 
پاسداری از گوناگونی فرهنگی در مقابل جهانی شدن 
فزاینده تبدیل شده است و در این مسیر درک میراث 
فرهنگی ناملموس در جوامع مختلف به گفت وگوهای 
میان فرهنگی کمک می کند و احترام متقابل به دیگر 

سبک های زندگی را ترویج می کند.
بر اســاس این توضیحات و با توجه بــه اهمیت این 
موضوع، ســازمان یونســکو در اقدامی شروع به ثبت 
میراث فرهنگی و معنوی بشر از تمام کشورها کرد و در 
ادامه این مسیر، کمیسیون های ملی در هر کشور ایجاد 
شــد تا میراث ناملموسی را که حائز شرایط لازم برای 
ثبت و پاســداری در سطح جهانی است را به سازمان 
معرفی کنند و زمینه ســازی های لازم بــرای بازدید 
کارشناسان یونسکو را انجام دهند؛ در ایران نیز در سال 
۱۳۸۹ »مهارت فرش بافی فارس« به عنوان نخســتین 

میراث برجســته ناملموس ایرانیان در سازمان جهانی 
یونسکو به ثبت رســید و تاکنون ۲۴ عنوان از میراث 
ناملموس ایران )که برخی از موارد آن با دیگر کشورها 
نیز مشترک است( به ثبت جهانی رسیده است که مرور 

به معرفی آن ها خواهیم داشت:

هنر ساختن و نواختن کمانچه  
ایــن هنر ایرانی بیش از هزار ســال قدمــت دارد و از 
عناصر اصلی موســیقی فولکلور ایران اســت و از ایام 
دور در گردهمایی هــای اجتماعی و فرهنگی ایرانیان 
نقشــی کانونی داشته اســت؛ در حال حاضر نواختن 
کمانچه هم سینه به سینه و هم به صورت آکادمیک 
صورت می گیرد و از این ساز برای نواختن موسیقی با 

بن مایه های مختلف استفاده می شود.
همچنیــن در کنار نوازندگی، ســاخت کمانچه هم از 
مشاغلی است که رایج است؛ این ساز به صورت انفرادی 
یا در ارکســتر نواخته می شود و در حال حاضر توسط 
نوازنــدگان آماتور و حرفــه ای و همچنین فراگیران و 

استادان نواخته می شود.
کمانچه از سازهای جدانشدنی از فرهنگ موسیقیایی 
ایران زمین اســت و از آنجا که ســاخت این ســاز از 
شیوه های مستقیم کسب درآمد است، سازندگان آن را 
بخش مهمی از میراث فرهنگی ناملموس اجتماعاتشان 
به حســاب می آورند؛ نوازندگان نیز با نواختن کمانچه 
درون مایه های بســیار متنوعــی را، از درون مایه های 

اسطوره ای تا عرفانی و کمدی، بیان می کنند.
قابل توجه است که در اشعار برخی مانند مسعود سعد 
در قرن هشتم هجری نام این ساز ذکر شده است و در 
نقاشی های تالار چهل ستون اصفهان )دوره ی صفویه( 
نوازنده کمانچه مشــاهده می شود در دوره صفویه این 

ساز یکی از معتبرترین سازهای ایرانی به شمار می رفته 
است.در سال ۱۳۹۶ هنر ساختن و نواختن کمانچه در 

فهرست میراث معنوی یونسکو ثبت شد.

مهارت سنتی ساختن و نواختن دوتار  
دوتار یکــی از مهم تریــن ســازهای زهی-زخمه ای 
فولکلوریک جوامع محلی روستایی و شهری ایران است 
که به شکل یک کاسه از جنس چوب توت و دسته ای 
بلند از جنس چوب زردآلو یا گردو ســاخته می شود.

به طور کلی دوتار ایرانی یکی از مهم ترین و کهن ترین 
ابزارهای موسیقی ایرانی است که طی قرن ها در گستره 
پهنــاوری از ایران نواخته می شــده و هم اکنون نیز از 

جمله سازهای موسیقایی معاصر ایران است.
لازم به ذکر است که پرونده مهارت های سنتی ساختن 
و نواختن دوتار در چهاردهمین اجلاس کمیته میراث 
بشری ناملموس یونسکو در کلمبیا در فهرست میراث 
جهانی قرار گرفت. ایــن چهاردهمین پرونده میراث 

ناملموس ایران است که به ثبت جهانی می رسد.

میراثفرهنگی

  شکوفه های بهاری در 
باغ های میوه استان گلستان

ناســا اعلام کرد که تماشــای خورشیدگرفتگی با 
دوربین گوشــی می تواند باعث سوختن مدار های 

دستگاه شما شود.
اگر به هر دلیلی از دوربین گوشی خود برای تماشای 
خورشیدگرفتگی استفاده می کنید، بهتر است دیگر 
این کار را انجام ندهید، زیرا ناسا اعلام کرده که انجام 
این کار می تواند باعث سوختن مدار های دستگاه شما 

شود.
 در عوض، ناســا پیشــنهاد می کند از عینک های 
مخصوص خورشید گرفتگی برای تصویربرداری ایمن 
از این رویداد استفاده کنید.همه می دانند که در زمان 

خورشیدگرفتگی نباید به خورشید خیره شد. 
با این وجود، به نظر می رســد که دوربین گوشــی 
نمی تواند جایگزین مناســبی برای چشم انسان ها 
باشد. ناسا در ایکس اعلام کرده که اگر قصد دارید با 

دوربین گوشی خود به خورشیدگرفتگی نگاه کنید، 
بهتر است بدانید که گرفتن دوربین گوشی خود به 
سمت خورشید باعث می شــود تا مدار های داخلی 
دستگاه احتمالًا خراب شوند.ناسا می نویسد:»سنسور 
گوشی ممکن است مانند هر سنسور تصویر دیگری، 
اگر مستقیماً به سمت خورشید باشد، آسیب ببیند. 

این امر مخصوصاً زمانی صادق است که از هر نوع لنز 
ذره بین در گوشی خود استفاده می کنید. باید مانند 
هر دوربین دیگری از فیلتر های مناســب استفاده 
کنید.«با این وجــود، اگر همچنان می خواهید یک 
عکس از خورشــیدگرفتگی داشته باشید، راه حلی 

برای شما وجود دارد.ن
اســا توصیه می کند که برای انجــام این کار باید از 
همان ترفندی اســتفاده کنید که از کره چشم شما 
در برابر اشعه های خورشیدی محافظت می کند. در 
واقع با یک جفت عینک مخصوص خورشیدگرفتگی 
و همان قوانینی که برای چشــمان شما وجود دارد، 
احتمالًا می توانید از این رویداد عکس بگیرید، یعنی 
فقط زمانی که خورشید گرفتگی در تاریک ترین نقطه 
خود است از عینک استفاده کنید و همچنین برای 

مدت طولانی به آن خیره نشوید.

 نویسنده کتاب »مواجهه ای نامتعارف با منطقِ هگل، 
با خوانشــی از ملویل، مولیر، بکت« به جای مواجهه 
مستقیم با منطق، از رهگذر فرم های ادبی و به صورت 
مشخص به واسطه زمان، شعر و نمایشنامه به رویارویی 
با اثر هگل می پــردازد.  بداعت کتــاب مواجهه ای 
نامتعارف با منطقِ هگل، با خوانشی از ملویل، مولیر، 
بکت؛ پیش از هرچیز، در این نکته نهفته اســت که 
نویسنده )هگل پژوه ایتالیایی( با این هدف با منطق 
هگل مواجه می شــود که در مقولانت و صورت های 
منطقیِ آن، صور کنش های انضمامیِ جهان عینی و 

به عبارت دقیق تر جهان انسانی را بازنمایی کند. او، 
به جای مواجهه مستقیم با منطق، از رهگذر فرم های 
ادبی و به صورت مشــخص به واسطه زمان، شعر و 
نمایشنامه به رویارویی با اثر هگل می پردازد.تفاوت این 
اثر با خوانش های میان رشته ای از منطق هگل در این 
است که در آثاز مذکور پدیده ه ای اجتماعی - سیاسی 
یا فرم های ادبی به مدد منطق هگل و با دلالتی هگلی 
بازخوانی و تفسیر می شوند، در حالی که در اینجا با 
اثری مواجهیم که منطق هگل را به مدد دلالت های 
عینی، انضمامی و انسانی اش در پدیده های اجتماعی، 

نظیر بحران پیشروی در مفهوم »دوران فترت« نزد 
گرامشی، و در آثار ادبی، نظیر مسئله پایان در دستِ 
آخر بکت یا مفهوم بی تفاوتی در گفتگوی طبیعت و 
مرد ایسلندیِ لئوپاردی، از نو می خواند. در ابتدای این 
کتاب، نویسنده پیش گفتاری بر ترجمه فارسی این اثر 

نوشته است که در بخشی از آن می خوانیم:
بی تردید اینکه پس از دهه ها بی توجهی نسبی به این 
بخش بنیادی از نظام هگل، در مقایسه با توجهی که 
به آثاری نظیر پدیدارشناسی روح و فلسفه حق شده 
است، اخیراً در بسیاری از کشورها و سنتهای زبانی 
شاهد احیای علاقه به منطق هگل )علم منطق و نیز 
منطق دانشنامه( هستیم به خودی خود واجد اهمیت 

است.

ناسا: تماشای خورشیدگرفتگی با دوربین گوشی به سنسور آن آسیب می زند

»مواجههاینامتعارفبامنطقِهگل«درکتابفروشیها

پرداختن به منطق هگل به مثابه یک کل

دریچهعلم

پاتوقکتاب

 گرانیمسكنبیدادمیکند

کاریکاتورکاریکاتور

کمانچهودوتار،درانتظارثبتجهانی

درخشش موسیقی ایرانی در تراز جهانی
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روزبه رئوفی مطرح کرد:

برای نقش سیروس قایقران ۱۷ کیلو وزن کم کردم
قایقران  نقش ســیروس  بازیگر 
در فیلم »پرویزخان«گفت: برای 
این نقش ۱۷ کیلو کم کردم. کار 
مهم پرویز دهداری دادن اصالت 
نه به آدم ها که به مجموعه بوده 
است؛ این که اصالت از روی فرد 
برداشته و به مجموعه داده شود.

روزبه رئوفی، بازیگر نقش سیروس 
قایقــران در فیلــم ســینمایی 
»پرویزخان« ساخته علی ثقفی،  اظهار کرد: زمانی که با من تماس گرفتند 
و نقش را پیشنهاد دادند فیلمنامه را خواندم و از آن بسیار خوشم آمد. چون 
سیروس قایقران را هم می شناختم از این کار و نقش استقبال کردم. پس 
از آن جلسه ای با آقای ثقفی )کارگردان( داشتیم و متن را خواندیم و اتود 

زدیم و همکاری مان شروع شد.
رئوفی ادامه داد: بعد از این که شــروع به کار کردیم ســختی های نقش 
خودش را نشــان داد. من پیش از این فوتبــال بازی نکرده بودم و چیزی 
حدود ۱۷ کیلو اضافه وزن داشتم. علاوه بر این حضور و پست بازی قایقران 
در تیم ملی خاص بود و به عنوان هافبک وسط بازی متفاوتی داشت. یک 
مربی فوتبال به نام آقای ایمان وند داشتیم که در این پروسه بسیار کمک 

کردند تا به وزن ایده آل و بازی درست برسم.
این بازیگر سینما افزود: ضمن این که مرحوم قایقران مختصات شخصیتی 
متفاوتی داشــت که برای رســیدن به آن چندبار بــه بندانزلی رفتم و با 
دوستانش صحبت کردم تا به جزئیاتی برسم و چند کتاب بود که خواندم 
و در اینترنت سرچ کردم و اطلاعات را برای خودم دسته بندی می کردم و 
با مشورت با آقای سرحدی تلاش کردیم که خطی طراحی کنیم و پیش 
تولید به این منوال طی شد. در نهایت هم برایم روندی دلچسبی بود چون 

خیلی چیزها یاد گرفتم.
وی درباره زمانی که برای کاهش وزن و رسیدن به وزن مناسب برای نقش 
سیروس قایقران صرف کرده است، بیان کرد: این کار ۲۴ روز طول کشید. 
مربی برای ما هفته ای ســه جلسه فوتبال گذاشته بود که بعضی روزها دو 
نوبت بود و چون صرف این فوتبال ها امکان کاهش وزن نبود خودم هم به 
صورت مجزا تمرین و برنامه برای کاهش وزن داشتم. رژیم سختی گرفتم 
که البته اذیت کننده بود و ریزش شدید مو گرفتم و صورتم هم تغییراتی 
کرد.رئوفی تصریح کرد: گریم من سنگین بود و روزی حدود سه ساعت و 
نیم زمان می برد چون فرموهای قایقران ریز بود و درســت کردن آن زمان 

می برد. بچه های گریم دو نفره روی سرم کار می کردند.
این بازیگر در پاسخ به این پرسش که بازی در نقش یک شخصیت حقیقی 
را دچار چه سختی ها و ظرافت هایی می بیند، خاطرنشان کرد: پیش از این 
تجربه بازی در نقش کاراکتر واقعی را داشــتم اما به نظرم )برای بازیگری 
خودم( این که نقش مابه ازای واقعی نداشته باشد بهتر است چرا که بیشتر 
می توانم از تخیلم استفاده کنم. ولی در مورد مرحوم قایقران این بازی بسیار 
سخت بود چرا که هم بسیار سرشناس بود و هم این که تعصب بسیار زیادی 
روی اوست و ذره ای بالا و پایین شدن می توانست و می تواند که این نقد را 
رقم بزند که این کاراکتر آنی که باید بوده باشد، نیست.وی افزود: ضمن این 
که انزلی چی ها بســیار در مورد این کاراکتر وسواس و تعصب دارند و این 
کار را سخت تر هم می کند. به همین دلیل چالش این نقش زیاد بود چرا 
که هرچقدر هم که درباره کاراکتر بخوانی و بدانی بازم هم چیزهایی را باید 

بسازی و کامل نمی توانی شخصیت را بشناسی.
رئوفی تاکید کرد: البته آقای ثقفی روی تک تک کاراکترها و فیلمنامه اش 
مســلط بود و من هر سوالی که داشــتم را وقت می گذاشتند و به جواب 

می رساندند.

پست های تولید هوش مصنوعی
 در فیس بوک و اینستاگرام حذف نمی شوند

شــرکت متا پلتفــرم که مالک 
فیس بوک و اینســتاگرام است، 
سیاســت خود را تغییــر داده و 
اجازه می دهد پســت های تولید 
اگر  هوش مصنوعی مولد حتی 
گمراه کننده باشند، همچنان در 

سایت های این شرکت بمانند.
 این شرکت شبکه اجتماعی به 
جــای حذف پســت های تولید 

هوش مصنوعی که گمراه کننده هستند اما سیاست های دیگر متا را نقض 
نمی کنند، آنها را برچسب گذاری خواهد کرد تا معلوم شود که تولید هوش 
مصنوعی هستند. پیش از این، سیاست »رسانه دستکاری شده« متا تاکید 
داشت که این شرکت، ویدئوهایی که طوری ویرایش یا دستکاری شده اند 
که برای یک فرد عادی، قابل تشخیص نیستند و باعث می شوند یک فرد 
عادی به اشتباه تصور کند فردی در ویدئو، حرفی زده که در واقع نزده است 

را حذف خواهد کرد.
متا روز جمعه در یک پست وبلاگ نوشت: سیاست جدید شامل تصاویر، 
ویدئو یا صورت تولید شده یا تغییر یافته به صورت دیجیتالی خواهد بود. 
یک سخنگوی شرکت متا تائید کرد: پست های گمراه کننده، راستی آزمایی 

شده و برچسب گذاری می شوند.
متا، این تغییر را پس از انتقاد هیات نظارتی مســتقل از سیاست »رسانه 
دستکاری شده« این شرکت، اعلام کرد. این هیات، متشکل از دانشگاهیان 
و محققانی اســت که تصمیمات شرکت متا درباره اداره محتوا را بازبینی 
می کنند. هیات نظارتی مستقل در فوریه، سیاست »رسانه دستکاری 
شده« متا را نامنسجم خوانده و توصیه کرده بود این شرکت به جای 
حذف پست ها یا ویدئوها، از برچسب های بیشتری برای محتوای تولید شده 

توسط هوش مصنوعی استفاده کند.
متا در پســت وبلاگ نوشت: ما موافقت کردیم که شفافیت فراهم کنیم و 
متن اضافی، راه بهتری برای رسیدگی به چنین محتوایی است. این شرکت 
ویدئو، صورت و تصاویر تولید شــده با هوش مصنوعی را تحت سیاســت 
جدیدی که اجرای آن، در ماه مه آغاز خواهد شــد، با برچســب »ساخت 

هوش مصنوعی«، مشخص خواهد کرد.
بر اساس گزارش بلومبرگ، با توجه به انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در 
نوامبر، این موضوع که متا چگونه با محتوای تولید هوش مصنوعی برخورد 
می کند، موضوع سیاســتی مهمی در سال میلادی جاری بوده است. متا 
پیش از این، درباره ضرورت برچسب گذاری خودکار پست های تولید شده 
با هوش مصنوعی از جمله پســت هایی که با استفاده از فناوری های رقبا 

ایجاد شده اند، صحبت کرده بود.

هنرهفتم

دنیایفناوری

آبشار وارک، آبشاری دیدنی در خرم آباد
نزدیکــی  در  وارک،  آبشــار 
روســتای وارک واقع در ۴۸ 
شــرقی  جنوب  کیلومتــری 
شــهر خرم آبــاد در اســتان 
معروف ترین  از  یکی  لرستان، 
و زیباتریــن آبشــارهای این 

استان است.
این آبشار   دلیل خاص بودن 
ساختار دو طبقه آن است که 

سبب می شود از سایر آبشارهای لرستان، متمایز شود.
 بهتریــن زمان برای بازدید از این جاذبــه طبیعی بی نظیر ماه های 
اردیبهشت تا مهر است و شما می توانید با رفتن به روستاهای وارک 

و یا سنگ تراشان، خود را به این آبشار برسانید.

معرفی آبشار وارک  
آبشــار وارک، یکی از معروف ترین آبشــارهای استان لرستان، واقع 
در ۴۸ کیلومتری جنوب شــرقی شهر خرم آباد و در ۶۰ کیلومتری 
روســتای وارک قرار دارد. این آبشار از دو طبقه تشکیل شده است، 
که همیــن موضوع می تواند تفاوت اصلی آن با ســایر آبشــارهای 

لرستان مانند آبشار بیشه باشد.
آب زلال و شفاف این آبشــار از دل صخره  های سنگی می جوشد و 
پس از طی کردن ارتفاع ۱۵ متری، دوباره به مانعی برخورد کرده و 

در حقیقت طبقه دوم آبشار شکل می گیرید.
فصل هایی که بارندگی در آن ها کم اســت، قسمت اول آبشار وارک 
۷ متر ارتفاع و ۱۲ متر عرض داشــته و قســمت دوم آن در ۱۵.۵ 
متر ارتفاع و ۵ متر عرض تشــکیل می شود. اما وقتی شدت بارندگی 
زیاد شــود، آبشــار دوقلوی وارک به ارتفاع ۵۷ متر و عرض ۵۰ متر 

هم می رسد.

آبشار وارک کجاست؟  
آبشــار وارک در فاصله ۶۰ کیلومتری روستای وارک و غرب گردنه 
نوژان قرار دارد. در حقیقت این آبشــار در قســمتی به نام پاپی در 
۴۸ کیلومتری جنوب شــرقی خرم آباد واقع شــده اســت، که یکی 
از ایل هــای لری هم در این منطقه زندگی می کنند. برای رســیده 
به آشــار از مسیرهای تعیین شــده که بهترین آن بزرگراه خرم آباد 
بروجرد اســت، به سمت روستای سنگ تراشــان یا روستای وارک 

حرکت کنید.
ناهمواری ها در طول مســیر زیاد بوده و خودروهای آفرود به راحتی 
می تواننــد این راه  را بپیمایند. البته لازم به ذکر اســت، نمی توانید 
با خودرو تا نزدیکی آبشــار بروید و از محل روستاها تا آبشار وارک 

حدود ۱ ساعت پیاده روی در انتظار شماست.

پوشش گیاهی و جانوری آبشار وارک  
آبشــار وارک نیز، مانند سایر جاذبه های طبیعی در مناطق مختلف، 
بسته به شرایط آب و هوایی و اقلیم منطقه، از انواع گونه های گیاهی 
و جانوری مختص به خود برخوردار اســت. بــه طوری که درختان 
بلوط، گلابی، زالزالک و گون پوشــش گیاهی حوالی آبشار وارک را 
تشــکیل داده و جانورانی مثل بز و قوچ کوهی در اطراف آن زندگی 

می کنند.

تجهیزات مورد نیاز برای بازدید از آبشار وارک  
برای سفر به آبشار وارک، در نظر داشته باشید که می بایست حدود 
۵ کیلومتر را از روســتا تا ابتدای مسیر آبشار، پیاده بروید؛ بنابراین، 
به همراه داشتن کفش و لباس مناسب، از اقلام ضروری سفر محسوب 

می شود. 
همچنین برای اقامت بیشــتر در این منطقه بهتر اســت، لوازمی از 
قبیل آب و غذا، چادر مســافرتی، کیســه خواب، کمک های اولیه و 

لباس گرم به همراه داشته باشید.

بهترین زمان سفر به آبشار وارک  
آبشار وارک در منطقه ای کوهســتانی و مملو از درختان بلوط قرار 
گرفته اســت. بنابراین بهار و تابستانی با آب و هوای معتدل و پاییز 
و زمستانی ســرد و بارانی در پیش دارد. در فصل بهار، علاوه بر آب 
و هوای خنک و معتدل، درختان و پوشش گیاهی در زیبا و سرسبز 

هستند و چشم اندازهای خیره کننده ای ایجاد می کنند.
 همچنین در این فصل، آبشــار نیز در پرآب ترین و خروشــان ترین 

حالت خود قرار دارد. 
پس می تــوان گفت، بهترین زمان برای بازدید از آبشــار وارک، در 

ماه های اردیبهشت تا مهر است.
البته لازم به ذکر اســت، زیبایی خیره کننده و بازی رنگ ها در فصل 
پاییز، محدوده آبشــار را به یکی از بهترین گزینه ها برای عکاســی 
تبدیل می کند. بسیاری از گردشگران و طبیعت نوردان حرفه ای نیز، 
فصل زمســتان و دشواری های راه در این فصل را برای سفر انتخاب 

می کنند.

سیریدرایران


